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Puudega õde-vend  
õpetab maailma nägema

	 Jagage	meiega	oma	mõtteid	puuete-	
	 ga	laste	õdede-vendade	olukorrast.	
Tahaksime	järgmistes	numbrites	põhjaliku-
malt	sellel	keerulisel	ja	tundlikul	teemal	pea-
tuda.	Ootame	teie	mõtteid	meiliaadressile	
info@vedur.ee.	

Äkki on see 
hoopis auasi

Puutepunktid on haka-
nud ületama riigipiire. 

Meile jutustas oma loo ema, kes 
lahkus autistist tütrega ookeani 
taha paarkümmend aastat taga-
si. Siinsed spetsialistid valmista-
sid ema ette leppimaks sellega, 
et koolieelses eas pikalt kõneta 
olnud ning hiljemgi ebatavaliselt 
suhtlev ja käituv laps on vaimu-
puudega. Pühendunud ja targa 
ema jõupingutuste toel lõpetas 
tüdruk USA-s tavakooli, õppis 
keemiainseneriks ja kaitseb 
praegu doktoritööd ühes Euroo-
pa tunnustatud teaduskeskuses. 

See lugu võib olla ekstreem-
ne ja erandlik, kuid mulle läks 
ema jutust hinge üks teine asi. 
Ta rääkis, et USA-s tööle asumi-
se järel olevat ta esiti püüdnud 
kolleegide ringis erivajadustega 
lapse teemat mitte puudutada. 
Et mine tea, äkki veel vaadatak-
se viltu, hakatakse mõtlema, et 
laps segab töötamast, vähendab 
erialast panust. Kuid arusaada-
valt tilkus see tasapisi välja – vaja 
oli lapse pärast aegu sättida jms. 
“Hakkasin märkama, et mida 
rohkem mu lapse erivajadused 
jutuks tulid, seda enam haka-
ti mind hindama. Et inimene, 
kes saab hakkama puudega lap-
se kasvatamise keerulise tööga, 
tuleb toime ka kõige raskemate 
tööülesannetega. Minu aktsiad 
üha tõusid,” meenutas ta. 

Emadepäeva eel mõtisklen, 
miks küll Eestis valitakse aasta 
emadeks – ja ka isadeks – ikka 
inimesi, kellel on kõik tavalises 
mõttes eeskujulik. Kui lihtne on 
kasvatada terveid ja tavalisi lapsi, 
olla samal ajal edukas karjääris ja 
tubli ühiskonnaelus! 

Kuid küllap valdavad meil seda 
teemat vaid puuetega laste vane-
mad. 

Tiina Kangro
peatoimetaja
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�Kiri

Eestis määrati eelmisel aastal esmane puue 21 869 inimesele

Kallid Puutepunktide lugejad!

Meie kaudu läkitas üks 
ema hingest tuleva kir-
ja Reedale. Tema meelest 
ei tohiks mingil juhul 
mõelda, et puudega lap-
se tõttu jäävad teised 
lapsed millestki ilma. 

Minu arvates on ta teinud oma 
lastele suurima kingituse, mis on 
üleüldse emana tema võimuses. 
Vähemalt mina oma kogemusele 
tuginedes olen küll sellele veendu-
musele jõudnud. 

See, et meie tervetel lastel on 
võimalus elada koos selliste erilis-
te inimestega, on suurim elukoge-
mus, mida me eales saame neile 
anda. See on ainus võimalus kas-
vatada neist eluterve mõttemaail-
maga inimesi. Minu arvates on see 
ülima hoolivuse ja vastutustunde 
õpetamise küsimus. Tegelikult 
kõige olulisem elu väärtustamise 
õpetamine. 

See, milline on meie ühiskonnas 
suhtumine puudega inimestesse 
– see on jube. See hirm ja paani-
ka kõige “ebanormaalse” ees. Ise-
gi kogu süsteem – riik, ametnikud, 
arstid ja suures osas ka puuetega 
inimestega tegelejad – nad tegeli-
kult kardavad meie lap-
si. Mis siis veel rääkida 
tavalistest inimestest? 
Puuetega 
inimesi 
ei tahe-
ta näha, 
selle tee-
ma ole-
masolu ei 
soovita tunnis-
tada. Saaks nei-
le ainult sildid 
külge kleepi-
da ja nad 
m i n -

gisse kindlasse kohta ära suunata! 
Meie ühiskonnas ei võeta neid veel 
kui normaalse elu normaalset osa. 

Kohutavad hirmud
Minul endal on kolm last. Esime-

ne laps, puudega poeg on 16-aasta-
ne, väiksemad on neljane ja paari-
kuune. Kaksteist aastat ei julgenud 
ma rohkem sünnitada... Küsisin 
endalt, mis saaks siis puudega lap-
sest, kui palju mul jääks aega teiste 
laste jaoks jne. Paljud teevad selle 
vea, et ei saagi rohkem lapsi. 

Juba praegu näen oma nelja-aas-
tase pealt, kui teistsugune ta on 
meist erinevate inimeste suhtes 
oma eakaaslastega võrreldes. Kui-
das ta seda, tema jaoks ju prakti-
liselt täiskasvanud meest kantsel-
dab, teda oma mängudesse võtab. 
Ja kuidas teda kaitseb... Ta suhtub 
mu puudega poega täiesti normaal-
selt. Ja ta juba oskab märgata enda 
kõrval ka teisi inimesi, kellel on 
mingi tervisehäda või erivajadus. 
Tema ongi üldse esimene inime-
ne, kes üleüldse elus on minu poe-
ga võtnud kui normaalset inimest. 
Mis siis, et tegelikult on ta väga ras-
kes seisus ... vennakese jaoks on ta 
lihtsalt natuke teistsugune. 

Tänu oma tervetele lastele olen 
ka ise saanud paljudest kompleksi-
dest üle, ma juba julgen oma puu-
dega last ka tavaliste inimeste selts-
konda viia. Seal tuleb hästi välja, 
kuidas kogu seltskond, nii täiskas-
vanud kui ka lapsed, lihtsalt karda-
vad teda. Ollakse ebaviisakad, koh-
metud. Samas näen oma tervet last 
puuetega laste seltskonnas, seda, 
kuidas ta kõigiga vabalt suhtleb, 
suudab kohe ühise keele leida. Mit-
te mingit hirmu, kohmetust vms. 

Ma arvan, et meie lastel ei ole 
tänu oma kodust saadud elukoge-
musele selliseid probleeme nagu 
enamikul osal ühiskonnast. Nad 
on lihtsalt nii palju rohkem oma 
elus näinud ja kogenud. 

Ja kas see polegi olulisim, mis 
me emadena saame oma lastele 
pakkuda? Elukogemus ja silma-
ring. Muidugi on teine teema tule-
viku küsimus – kas me soovime, et 
meie lapsed peaksid oma puudega 
õde-venda hooldama pärast meie 
jõu raugemist ... aga vähemalt ei 
tohi mõelda ja ennast süüdista-
da, et nende lapsepõlves midagi 
vähem on olnud. Et nad millestki 
ilma on jäänud. 

Jõudu ja vastupidamist Reedale! 
Ühe puudega 
lapse ja kahe 
“normaalse” 

lapse ema 
Kesk-Eestist
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Lenda rahus, 
väike ingel…

Väikese Triinu maine tee-
kond lõppes ülestõusmis-
pühade eel. Küllap saabuski 

ta siia maailma nendeks nappideks ja 
valulisteks hetkedeks üksnes selleks, 
et jagada õpetust – meedikutele, sot-
siaalhoolekande korraldajatele ja mei-
le kõigile – inimestele. Nüüd on kõige 
tähtsam, et Triinu ema “tagasi” tuleks. 
Toetame teda, kas või mõtetes. 

Ühiskond on  
meid märganud

Puutepunkti(de) tegijaid on tänavu tabanud lausa auhinnasadu. See 
on hea märk, sest kõneleb muutustest, mis toimuvad meie ühiskonna 
sotsiaalses tundlikkuses. Ajakirjanikke, kes avavad sotsiaalteemasid, on 
hakatud märkama, nende tööd väärtustatakse ja peetakse oluliseks. 

19. aprillil andis Avatud Eesti Fond üle oma prestiižse aastaauhinna 
–Koosmeele preemia Puutepunkti(de) toimetuse juhile, ajakirjanik Tii-
na Kangrole. “Koosmeele auhinnaga väärtustatakse ühiskonnale olulistel 
teemadel algatatud, julgelt, säravalt ja argumenteeritult ellu viidud arute-
lusid,” põhjendas fondi juht Mall Hellam. Ta lisas, et nõukogu otsus oli sel 
aastal täiesti üksmeelne. Varem on Koosmeele auhinnaga pärjatud Marju 
Lauristini, Rein Taagepera, David Vseviovi, Allar Jõksi, Maimu Bergi jt.

Tiina Kangrole oli see tänavu juba teine suur tunnustus. Eelnes Ees-
ti Ajalehtede Liidu 2011. aasta parima arvamusloo auhind Postimehes 
ilmunud artikli eest “Juhtmega seina küljes”. 

Ajakirjanikku ja teletoimetajat Anne Lille tunnustas aga Eesti Sotsiaal-
töö Assotsiatsioon rahvusvahelisel sotsiaaltööpäeval aukirjaga sotsiaal-
valdkonna teemade tundliku ja meisterliku kajastamise eest. 

Olgu lisatud vaid see, et nii Tiina kui ka Anne on sotsiaalteemade kajas-
tamisega tegelnud kaugelt üle kahekümne aasta. Selliseid inimesi on Ees-
tis vähe. Sellise kogemuse baasilt on tõesti võimalik sügavuti minna. 

Puutepunktide toimetus



�

Aprill 2012 www.vedur.ee/puutepunkt

�

Aprill 2012

Korralikud tugiteenused 
muudaksid puuetega  
inimesed iseseisvamaks

Aasta alguse seisuga on Eestis määratud 
püsiv töövõimetus 89 129 tööealisele  
inimesele (18-aastastest vanaduspensioni 
eani). Neist 1500-l on 10–30-protsendine 
töövõimetus, ülejäänute töövõimetus on 
40–100 protsenti. 

Töövõimetusega inimeste 
vanuseline jaotus

Töövõimetusega inimestest 
�9 100-l ehk pisut vähem kui 
poolel on ka puue 

Neist on
Keskmise	puudega		
(vajab	aeg-ajalt	kõrvalabi)		 16	500	(42,2%)
Raske	puudega		
(vajab	kõrvalabi	iga	päev)		 18	200	(46,5%)
Sügava	puudega		
(vajab	pidevat	kõrvalabi)		 4400	(11,3%)

Ometi	teeb	vaid	7500	tööealist	puudega	inimest	
mingit	tööd	ning	vaid	4100	püüab	tööd	leida	ja	
on	registreerinud	end	tööotsijaks.	

Idee

Uutest puuetest oli enim (10 602 ehk 48,5%) keskmisi puudeid

Liikumispuuetega 
noortele oleks vaja 
rajada suurematesse 
linnadesse tugiko-
dud, kus nad saaksid 
täiskasvanuna jätka-
ta oma elu ka vane-
mate pideva abita, 
õppida ametit, siir-
duda edasi ülikool ja 
edaspidi tööl käia. 

Just säärase noortekodu raja-
misest unistab Tallinna tehni-
kaülikooli magistrant ja IT-
ettevõtja Alina Poklad (25), kel-
le toimekast elust kirjutasime 
üle-eelmises ajakirjanumbris. 
Alina juhib muude tegemis-
te kõrval Eesti Lihasehaigete 
Seltsi ning koos teiste edasi-
püüdlike ja hakkajate ratastoo-
linoortega tahavad nad lähiajal 
paberile saada lihtsa ja selge 
plaani, kuidas selline noorte-
kodu peaks välja nägema. See-
järel loodavad saada sellele sot-
siaalministeeriumi ja kohalike 
omavalitsuste heakskiidu. 

Alina rääkis oma loos, kui-
das ta käib nii ülikoolis kui ka 
tööl koos emaga, kes aitab teda 
transpordis, lumistel tänavatel 
ja isiklikes toimingutes. Kõik 
tema saatusekaaslased sõltu-
vadki igapäevaelus täielikult 
oma perekonna toest. Kuid ka 
kõige ennastsalgavamad vane-
mad ei kesta igavesti, ühel het-
kel nad enam ei jaksa või kao-
vad oma järeltulijate kõrvalt 
sootuks. 

Ja oleks ju normaalne, et 
puuetega laste vanemad ei 
peakski ööpäev läbi kuni sur-
mani pingutama. Ka puuete-
ga lastel peaks olema võimalik 
täiskasvanuks saanuna kodust 
lahkuda ja hädavajalike tugi-

teenuste toel iseseisvat elu 
alustada. 

“Paraku on riigil meie jaoks 
praegu pakkuda vaid hoolde-
kodu. Sotsiaalmajas me liht-
salt ei tuleks toime, sest meil 
pole vaja mitte “silma peal hoi-
da”, vaid me vajame kõikide 
toimingute juures palju enam 
abi,” räägib Alina. “Hooldeko-
dusse minek oleks aga meie 
raiskamine. Meie võimekus 
on suurem. Seal jääksime liht-
salt ülalpeetavateks, mis oleks 
täiesti vale,” ütleb Alina. 

Ühiskodud linnades
Alina ideega on hästi kur-

sis ka Eesti Liikumispuue-
tega Inimeste Liidu juhataja 
Auli Lõoke. “Meil teavad kõik 
Maarja küla ja teisi noorteko-
dusid, mis on rajatud intellek-
tipuudega noortele toetatud 
elu pakkumiseks. Need külad 
asuvad enamasti rahulikes pai-
kades linnakärast eemal. Kuid 
nagu teame ka mujalt maail-
mast, oleme näinud kolleegi-
de juures Soomes, siis need 
inimesed, kelle ainsaks takis-
tuseks on liikumispuue, vajak-
sid tugikodusid just tõmbekes-
kustesse, kus lähedal on õppi-
mis- ja töötamisvõimalused, 
kultuurielu jne.” 

Otse loomulikult ei jagu Eesti 
sotsiaalsfääris praegu ressurssi 
selleks, et anda igale abivajaja-
le kogu päevaks kõrvale isiklik 
abistaja. Kui aga hulk selliseid 
inimesi elaks koos ja see ela-
mine oleks nende vajadustele 
hästi kohandatud, saaks hak-
kama ka palju väiksema hulga 
abijõuga. 

“Neil oleks seal ööpäev läbi 
võimalik saada abi isiklikes 
toimingutes. Sealt saaks kor-

raldada ka liikumist õppeasu-
tustesse või tööle. Sinna saaks 
rajada n-ö kollektiivse kodu-
kontori, kust näiteks IT-spet-
sialistid saaksid teha tööd fir-
madesse jne. Väga paljud lii-
kumispuudega noored inime-
sed õpivadki just infotehno-
loogiat. Aga sellises noorteko-
dus saaks kohapeal korralda-
da ka muid töötamisvõimalu-
si. Samas oleksid lähedal kõik 
vajalikud asutused, pangad, 
poed, kultuuriasutused. Noo-
red saaksid vabal ajal omavahel 
suhelda, koos midagi ette võt-
ta. Kui igaüks neist on peidus 
oma kodus, muututakse üksil-
daseks, jäädakse elust hoopis 
kõrvale,” kirjeldab Auli Lõoke. 

Just lihasehaiged on Lõoke-

se sõnul liikumispuuetega ini-
meste seas need kõige raske-
mad ja suurema abivajadusega. 
“Nemad ju kasutavad enamas-
ti elektriratastooli. Teinekord 
on tõesti nii, et liigubki ainult 
üks käsi ja seegi vaid niipalju, 
et käsitseda tooli juhtimispul-
ti. Kui ikkagi lihased ei tööta, 
siis ei saa ise ei toolist voodisse 
ega voodist välja. Ei saa ennast 
isegi ise keerata. Aitad ta voo-
disse ja ta on seal nagu suur 
sitikas selili ega saa ise midagi 
teha. Kuid aitad ta arvuti taha 
ja ta teeb seal oma poole käega 
imesid. Miks me ei peaks siis 
neid toetama, et nad saaksid 
olla n-ö kaasas ja vajalikud?” 
räägib ta. 

Ja peale lihasehaigete on ju 

Tugiteenustega noortekodu  
liikumispuuetega inimestele

Neist:

34,2%

33,6%
töötab

mitteaktiivne

32,2%
otsib	tööd

70,3%

19,2%

10,5%

töötab

mitteaktiivne
otsib	tööd

Kokku �9 100 inimest

18–24	a		 5458
25–39	a		 15	811
40–54	a		 36	430

55–59	a		 22	724
60–62	a		 8706

Allikas: statistikaameti 2012. aasta andmed

veel palju teisigi, kes saaksid 
selliste noortekodude abil ise-
seisvuda. 

Auli Lõoke teab näiteid, kus 
niisugused tublid ratastooli-
noored on lähedaste toel käi-
nud läbi haridustee kuni kutse- 
või ülikoolidiplomini, kuid siis, 
vanemate jaksu raugedes, siiski 
koju nelja seina vahele jäänud. 

Vajalikud inimesed
Riik on kulutanud raha nen-

de inimeste haridusele ja kut-
seõppele, kuid nüüd ühtäkki ei 
oska ega tahagi midagi tagasi 
saada. 

Või on taas küsimus selles, et 
haridusrahad, millega puuete-
ga lapsi ja noori õpetatakse, ja 
sotsiaalrahad, millega pakutak-
se tugiteenuseid, asuvad Eestis 
eri rahakottides? Ja riigis pole 
kedagi, kes näeks tervikut. Ehk 
siis oskaks kokku arvutada, mis 
on summa summarum ühis-
konnale kasulikum. 

Alina kinnitab, et noorteko-
du idee pole üldsegi mõeldud 
selliselt, et maksumaksja peaks 
selle kinni maksma. “Loomuli-
kult suudame osa teenuste eest 
maksta ise, kui me saame töö-
tada ja teenida. Kuid kui ma 
praegu kodus elades arvutan 
läbi, kui palju läheks maksma 
see, kui ostaksin kõik vajalikud 
teenused ainult endale ise sis-
se, siis kaotaks igasugune tööl 
käimine mõtte. Siis jõuaksingi 
majanduslikult mõeldes sin-
na, et istun kodus ja püüan end 
elatada töövõimetuspensio-
nist. Kui ema-isa kõrvalt kao-
vad, lasen riigil saata end hool-
dekodusse. Seepärast ongi vaja 
korraldada asjad juba nüüd 
targemalt – et kõik võidaksid,” 
mõtiskleb ta. Tiina Kangro  

Alinal on siia-
ni hullupöö-
ra vedanud, 
kuna ta elab 
pealinna 
lähedal ja 
perekond 
on pühen-
dunud tema 
toetamisele. 
Täiskasvanud 
inimese elu 
ei tohiks aga 
sõltuda vaid 
elukohast ja 
sugulastest.

Foto: Heiko 
Kruusi
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Ettepanek

Kõikidest puuetest 9,4% olid sügavad ja 42,1% rasked

te ning isegi riigikontrolöri ja 
õiguskantsleri südametunnis-
tusele. Oma järjest kasvavas 
meeleheites saatis ta paar kuud 
tagasi kirja isegi proua Evelin 
Ilvesele, kellelt sai kiirelt vas-
tuse, et kiri on suunatud edasi 
Pevkurile, kellelt vastust ooda-
takse ka presidendile. “Kõik 
ülejäänud on pidanud mind 
puhta napakaks. Et üks taat on 
vanadusest segi tõmmanud ja 
tülitab meid siin oma kirjade-
ga. Vaja ära põrgatada selline! 
Vahel, tõsi, saan ka mõne sisu-
tu vastuse, mida piinlik luge-
da,” kirjeldab mures mees. 

Ebavajalikud plaanid
Ülo Käppa räägib eelkõi-

ge eakate puuetega inimeste 
eest. Ta saab aru, et lastele ja 
noortele oleks tegelikult mida-
gi plaani sarnast kindlasti vaja. 
Kuid see peaks siis olema ka 
tõesti toimiv plaan, millest ka 
hiljem lähtutakse, millele tuleb 
taha sisu ja mis aitab inime-
sel reaalselt oma maksimumi 
saavutada, ühiskonda lõimu-
da. “Olen aga aru saanud, et 
ka lastele vorbitakse neid plaa-
ne pigem “linnukese” pärast. 
Et saada mingit närust 371-
eurost riiklikku lapsehoiutee-
nust või pakki soodushinna-
ga mähkmeid, peab sul kõi-
gepealt olema plaan,” lööb ta 
käega. 

“Eestis on ligi 130 000 puu-
dega inimest. Neist lapsi on ligi 
8000, tööealisi 50 000 ja eakaid 
70 000. Meid eakaid ei ole aga 
vaja rehabiliteerida, tööturule 
tagasi aidata, meil on vaja või-
malikult hästi funktsioneerida, 
et me ei muutuks koormaks 
perekonnale ega hoolekan-
desüsteemile. Paljusid meist 
hoiaks liikumas kaks-kolm 
korralikku taastusravikuu-

ri aastas. Kuid see on 
tasuline – selleks 
meil pensionist 
ravimite kõr-
valt raha ei jät-
ku. Rehasüs-
teemi kaudu 
on puude-
ga inime-
sel õigus 
s a a d a 
viis tundi 
füsioteraapiat 
aastas (mil-
le maksu-
mus on kok-
ku sadakond 
eurot), kuid 
selle jaoks 
peame lask-
ma endaga lol-
li mängida, et 
teha rehaplaan. 
Plaani tegemi-
se käigus kirju-
tatakse asutus-
te vahel pabe-
ril maha 191,73 
eurot,” muretseb 
mees.

Seega jääb iga sellise plaa-
niga pea kahel inimesel oma 
viis korda füsioteraapiat saa-
mata. Ja rehaplaani tegemine 
võib õgida ka rohkem raha, 
kui sinna lisanduvad sõidura-
had. “Kui kodu lähedal asuval 
nn rehaasutusel näiteks pole 
enam limiiti ja plaani saami-
seks peab reisima kodumaa 
teise otsa,” kirjeldab Käppa. 

Inimeste jaoks
Ülo Käppa on välja uurinud, 

et aastas tehakse Eestis umbes 
9000 rehaplaani. Rehateenust 
jõuab kasutama ligi 15 000 
inimest aastas. “Paljude jaoks 
piirdubki asi plaaniga, sest kui 
see lõpuks valmis saab, siis 
pole võib-olla ühelgi ligi sajast 

Eestis litsentsee-
ritud rehaasu-

tusest enam 
limiiti, et 
sind teenu-
sele võtta. 
Või siis ei 
suuda sa 
ise sel-
le kõige 
p eale 
sõ i ta 
Värs-

k a s t 
Kuressaarde 
või Kures-
saarest Nar-
va. Ja kui sõi-
dad, siis on 
see üks suur 
loterii, kas 
teenusel, mida 
pakutakse, on 
ka kvaliteet või 

mõte sees. Ja 
heal juhul leiad 
hiljem paberi-
test rea, millega 

seesama asutus on 
sinu arvelt kirjutanud 

riigi reharahadest maha veel 
näiteks 63,91 eurot rehaplaa-
ni täitmise juhendamise vms 
eest.” 

“Ma ei saa väita, et nende 
9000 plaani seas pole ka mõn-
da asjalikku. Kuid olen selle 
kaheksa aasta jooksul rääki-
nud sadade inimestega, lisaks 
kümnete meedikutega. Nad 
kõik ütlevad, et jama ja raiska-
mine on lahti. Võtame näite. 
Kui 70 000 eakast tehakse kas 
või paarile tuhandele selline 
mõttetu plaan, raisatakse sel 
aastal puuetega inimeste aita-
miseks mõeldud rahast pool 
miljonit eurot lihtsalt ära. 

Sotsiaalministeeriumi amet-
nik teatas hiljuti ajalehes, et 
tänavu on täisealistele puuete-

ga inimestele rehateenusteks 
eraldatud kokku 2,6 miljonit 
eurot. Viiendik sellest ongi 
siis juba siuhti läinud. Aga kui 
neid mõttetuid plaane on äkki 
veel palju rohkem? Ja kui neid 
tehakse aastast aastasse: viie 
aastaga raisatakse 2,5 miljo-
nit, kümne aastaga 5 miljonit  
eurot – kroonides 80 miljo-
nit!” Selle rahaga oleks saanud 
inimesi aidata! 

“Muidugi on see kellelegi 
kasulik,” jätkab ta. “Potjomki-
ni küla on ilus vaadata. Raha 
püsib süsteemis ja kellelgi on 
kasud sees. “Linnuke” on kir-
jas. Lollidele saab rääkida, et 
meil on kõik korras,” loetleb ta 
argumente riiklikul plusspoo-
lel. “Kuid puuetega inimeste 
poolt vaadates on see ju röö-
vimine päise päeva ajal. Kiires-
ti oleks vaja kutsuda politsei ja 
algatada kriminaalasi puuete-
ga inimestele mõeldud rahade 
eriti suures ulatuses raiskami-
se kohta! Keegi siin riigis peab 
ju ometi astuma vastu ebaõig-
lusele!” läheb ta keema. 

Raha röövimine 
Meest ajab eriti vihale see, et 

kuigi rehaplaanide hind peab 
eeskirja järgi sõltuma sellest, 
kui palju töötunde rehaasu-
tus selle tegemiseks kulutab, 
makstakse vaikiva kokkulep-
pe kohaselt kõikide plaani-
de eest asutustele välja maksi-
mumhind 191,73 eurot. “Selle 
raha jaoks peaks viis erinevat 
spetsialisti puudega inimese-
ga tegelema igaüks kolm tundi. 
Aga tegelikkuses räägivad nad 
sinuga kümme minutit. Mida 
neil rääkida ongi! Just sellele 
võltsimisele olen ma oma kir-
jades viidanud, kuid ei minist-
reid ega poliitikuid pole see 
puudutanud. Seega on nad 

Lõpetame selle jama ükskord ometi ära!
minu meelest vaikivad kaas-
osalised selles suurejoonelises 
röövimisskeemis.”

“Kutsun teid kõiki üles alus-
tama kampaaniat “Lõpetame 
ära!”. See rehasüsteem on sur-
nult sündinud. Seda ei saa ka 
parandada. See tuleb unustada 
ning alustada otsast peale sel-
ge ja lihtsa põhimõttega: kogu 
raha inimeste abistamiseks! 
Olen võidelnud kaheksa aas-
tat, kuid mul pole õnnestunud 
olukorda muuta. Äkki nüüd 
lõpuks? Mina tahan edasi min-
na, mul ei ole midagi kaotada. 
Ise ma küll enam ühtki plaani 
ei tee ja rehateenust ei taotle 
– olen vana ja väga haige. Aga 
ma tahan aidata neid, kes hak-
kavad tulevikus taastust vaja-
ma ja saama!” Tiina Kangro

Ülo Käppal (79) on liikumis-
puudega inimese staaži pea pool 
sajandit. Ta on ametilt insener, 
invaliidina kogu elu tööd 
 rabanud. Tema projekteeritud 
on ka paljude Eestimaa haiglate 
vesiravilad ja basseinid. Nüüd 
vanuigi on mees aga asunud 
võitlusse, et peatada arutult 
pöörlev rehabilitatsiooni-
rahade keerutamise karussell. 

Ülo	Käppa	veel	krooni	ajal	tehtud	arvutu-
sed	näitavad,	et	rehateenuse	kaudu	võib	

riik	kulutada	ühele	füsioteraapiatunnile	hinna-
kirjajärgse	340	krooni	asemel	ka	1400	krooni.	
See	on	4,1	korda	rohkem,	kui	tund	ise	maksab.	

Võib	juhtuda	ka	seda,	et	kuigi	hulk	raha	
on	plaani	tegemiseks	juba	kulutatud,	

jääb	teraapia	üldse	saamata,	sest	asutustel	on	
limiit	läbi.	

Täiskasvanud	puudega	inimesele	on	aas-
tas	ette	nähtud	rehateenuseid	kuni	7000	

krooni	(448	euro)	eest.	

Näide praeguste eurohindadega
n	Rehabilitatsiooniplaani	tegemine	191,73	€
n	Sõidukulu	hüvitamine	kuni	41,55	€
n	Ööbimine	kuni	119,85	€
n	Rehabilitatsiooniplaani	täitmise		
	 juhendamine	63,91	€
n	Füsioteraapia	kuni	108,65	€
n	Kokku 525,69 €

n	Inimesele	aastas	lubatud	kulu	on	448	€
n	Tund	teraapiat	läheb	seega	koos		
	 plaanitamisega	maksma	ligi	90	€
n	Ühe	tunni	tegelik	maksumus	riiklikus		
	 hinnakirjas	on	17,38	€
n	Mõtteainet	on	küllaga!

Allikad: Ülo Käppa kirjad riigijuhtidele 2004–2012, 

Sotsiaalhoolekande seadus

Inseneri arvutused

Oma esimese appikarje saatis Käppa rii-
gijuhtide poole teele üle kaheksa aasta 
tagasi. Uus ja plaanitult uhke rehabili-

tatsioonisüsteem oli siis küll vaid lapsekingades, 
kuid numbritega töötama harjunud mees nägi 
selle kitsaskohtadest läbi. “Peatage raha rais-
kamine, inimesed vajavad taastusravi, aga teie 
sunnite neid jooksma mööda asutusi, mängima 
kaasa kallite rehabilitatsiooniplaanide vorpimi-
sel, mille ainus funktsioon on kantida oma süs-
teemi sees raha,” oli tema sõnum. 

Mees on teinud arvutusi, et füsioteraapiatund 
võib rehasüsteemis minna isegi neli-viis korda 
kallimaks, kui on selle tegelik hind. 

Käppa on püüdnud avada järjekorras kõiki-
de sotsiaalministrite – Jaak Aabi, Maret Mari-
puu, nüüd ka Hanno Pevkuri silmi, koputanud 
järjestikku riigikogu sotsiaalkomisjoni esimees-

Kiiresti 
oleks vaja 
välja  
kutsuda 
politsei.
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Enn Leinuste on  
��-aastase liikumis-
puudega poja isa, see-
pärast on tal olnud 
küllaga põhjust 
mõelda sügavuti 
abivahendite pea-
le. Täpselt 20 aastat 
tagasi vahetas ta 
eriala ja on sest-
saadik tegutsenud 
igapäevaselt selle 
nimel, et aidata 
riigil luua hästi 
 toimiv abivahendite 
süsteem. 

ditega on seaduse tasemel kõige 
vähem reguleeritud sotsiaalteenus 
Eestis. 

Siit-sealt kostab, et seadus peab-
ki olema lakooniline ja üldine, sel-
lele tuleb loominguliselt läheneda 
ja küll asi praktikas paika loksub. 
Tahaks jälle küsida: kelle kohta see 
loominguline lähenemine käib? Kas 
loominguliselt peaks lähenema arst, 
ametnik, sotsiaaltöötaja, abivahen-
difirma või teenuse vajaja? Ning asi 
pole paika loksunud, pigem logiseb 
igast otsast. Vaatamata sellele, et nii 
seadus kui ka sotsiaalministri mää-
rus on kehtinud muutusteta juba üle 
kümne aasta. 

Abivahendi valik
Funktsioonihäire kompenseerimi-

seks mõeldud abivahend ei ole liht-
salt üks suvaline kaubaartikkel, mil-
le inimene ostab ja koju viib. “Abi-
vahendi” all peaks tegelikult mõist-
ma teenuste kogumit, terviklikku 
paketti. Esimene etapp selles paketis 
on õige abivahendi valik. 

Inimesel on probleem, ta on näi-
teks juba vana, tal on liigeseproblee-
mid või tasakaaluhäired ja ta vajaks 
käimisel lisatuge. Perearst soovitab 
tal näiteks osta rulaatori. Aga mil-
lise neist? Ja vahest ta ei vajakski 
kohe rulaatorit, piisaks esialgu küü-
narkargust? Keerukamatel juhtudel 
soovitab abivahendit eriarst. Ent ei 
perearst ega ka eriarst pruugi pii-
sava põhjalikkusega erinevaid abi-
vahendeid tunda. Ja kas igal arstil 
peakski olema ülevaade vahendite 
mudelitest, nende funktsioonidest, 
lisavarustusest? 

Kas loota siis abivahendite müüja 
peale? Ükski seadus ei nõua tegeli-
kult ka neilt pädevust. Küsimus on 
ju selles, kuidas vajakaolekut konk-
reetse tehnilise seadme abil kom-
penseerida. Siin läheb tarvis tead-
misi kahelt poolt – nii inimese kui 
ka tehnika poole pealt. Ja kes tagab 
selle, et firma ei soovita abivahen-
dile kallist lisavarustust hoopis oma 
ärihuvidest lähtudes? 

Kuidas kasutada?
Peale selle peab keegi õpetama 

inimest abivahendit kasutama. See 

ongi järgmine vajalik lüli teenus-
te paketis. Ei maksa arvata, et kõik 
laabub iseenesest. Isegi tavalise kepi 
korral on vaja juhendamist – kum-
mas käes keppi hoida, kui pikk see 
peaks olema jne. Ratastooliga sõit-
ma õppimine on aga juba päris kee-
ruline. Keerukamate abivahendi-
te juures on hädavajalik ka järeltee-
nus – abivahendi kasutamise jälgi-
mine. Mõningad probleemid või-
vad ilmneda alles siis, kui abiva-
hendit on mõnda aega kasutatud. 
Näiteks on inimene juba harjunud 
ratastoolis liikuma, tunnetama sel-
le võimalusi, häid-halbu külgi, ning 
siis peaks spetsialist teda veel kord 
nõustama, sest ehk vajaks istme kal-
denurk muutmist, võib-olla läheks 
vaja mõnd lisaseadet. Kõik ikka sel-
le nimel, et abivahend annaks täis-
efekti. 

Kas on realistlik, et seda teeks 
perearst, sotsiaaltöötaja, õpetaja 
koolis? Kas nad oskaksid? Või äkki 
rehabilitatsiooniasutus? Aga kõi-
gil abivahendite kasutajatel polegi 
rehaasutusega kontakti. 

Oleme välja pakkunud, et neid tee-
nuseid võiksid pakkuda abivahendi-
te nõustamiskabinetid. Abivahendit 
vajava inimese esimene käik olekski 
nõustamiskabinetti. Seal hinnatak-
se tema funktsioonihäiret, leitakse 
võimalik parim lahendus selle kor-
vamiseks, õpetatakse ja juhendatak-
se. Antakse soovitusi ka selle kohta, 
kas oleks mõistlik vahend osta või 
hoopis laenutada. Haigusest taastu-
mise perioodil vajab inimene sage-
li erinevaid abivahendeid. Näiteks 
võib insuldist taastuja esialgu liiku-
da ratastoolis, seejärel tugiraamiga, 
hiljem kepiga. Ta vajab jätkuvat nõu 
ja õpetust – millal on õige aeg abiva-
hend järgmise vastu vahetada, kui-
das uue vahendi abil liikuda jne. 

Praegu reguleerib sotsiaalmi-
nistri määrus vaid soodustuse and-
mist abivahendi saajale. Kuskil ei 
ole sõnagagi kirjas, kes finantsee-
rib nõustamist, jälgimist, õpetamist. 
Kas abivahendeid müüv firma arvu-
tab selle abivahendi hinna sisse? 
Aga siis muutub ju hind turul teis-
te pakkujate omaga võrreldes kalli-
maks. Või on mõeldud nii, et lihtsalt 

müüakse kaup ära ja kõik, hädasoli-
ja aitamine on hädasolija enda asi? 

Nii võime kaotada kahekordselt: 
inimene ei saa vajalikku abi ning 
kalli meditsiiniseadme (aga seda on 
enamik abivahendeid) potentsiaal-
sed võimalused jäävad suuremal või 
vähemal määral kasutamata. 

Remont ja hooldus
Järgmine probleemkoht on 

remondi-hooldusteenus. Iga tehni-
line seade kulub, seda on vaja hool-
dada ja ühel hetkel võib see vajada 
remonti. Ratastoolis liikuv inime-
ne ei pruugi abivahendi rivist välja 
langemise järel hommikul voodistki 
välja saada – kes ja kuidas viib sel-
lisel juhul tooli remonti? Kojukut-
seid ei doteerita, samuti mitte abiva-
hendite transporti töökotta ja taga-
si. Aga elektriratastooli sõidutamine 
näiteks Loksalt Tallinna pole odav 
lõbu. Ja mis teha siis, kui ratastooli-
ga juhtub midagi poole sõidu pealt? 
Inimene on kodust eemal ning ei saa 
enam edasi ega tagasi. Analoogselt 
autoabiga tuleks ellu kutsuda avarii-
väljakutsete süsteem abivahendiga 
“tee peale jäänud” inimeste abista-
miseks. 

Praegu käib asi nii, et iga hätta-
sattunu vaatab ise, kuidas hakkama 
saab. Remonditöid satuvad tegema 
sageli kahjuks ebapädevad meistri-
mehed. Aga ei tohiks unustada, et 
meditsiiniseadmed on sertifitsee-
ritud tooted ja ka nende paranda-
mine peab vastama nõuetele. Tubli 
naabrimehe käes uuesti kokku säti-
tud ratastool võib ühel hetkel osutu-
da kasutajale ohtlikuks ning kes sel 
juhul vastutab? 

Kas selline teenuste pakett on 
midagi enneolematut? Võrdleme 
näiteks tervishoiuga: tõsisem ter-
visehäire – arsti juurde minek – 
uuringud – diagnoos – raviprot-
seduurid ja ravimid – paranemi-
se jälgimine, vajadusel ravimite või 
doseeringu muutmine. Ka kiirabiga 
on kogu Eesti kaetud. 

Miks me siis arvame, et kui abi-
vahendi vajajal on “tükk” käes, ongi 
töö lõpetatud? 

Enn Leinuste
OÜ Invaru juhatuse liige

Abivahend pole tükikaup, 
vaid tark kogum teenuseid

Paraku on riik eelistanud 
süsteemi väljaarendamise ase-
mel “linnukese” kirjapanekut. 
Või pole lihtsalt tüüri juures 
olnud kedagi, kes oleks suut-
nud aru saada, millest Leinus-
te ja tema kolleegid räägivad. 
Kuid sellisel juhul pole ju ka 
mõistetud, mida abivahendeid 
vajavatel inimestel tegelikult 
tarvis. Ent anname Enn Lei-
nustele sõna. 

Üldsõnaline seadus
Sotsiaalhoolekande seaduse 

§ 10 ütleb, et abivahendi and-

mine on sotsiaalteenus, § 12 
lisab, et haiguse, kõrge ea või 
puude tõttu proteesi, ortopee-
dilist või muud abivahendit 
vajaval inimesel on õigus saada 
vastav abivahend. Soodustin-
gimustel antavate abivahendi-
te saamise tingimused ja korra 
kehtestab sotsiaalminister. 

Seadusesäte on üldine nagu 
kunagise maiparaadi loosung. 
Jääb selgusetuks, mida mõel-
dakse väljendite “abivahendi-
te andmine ja saamine” ning 
“vastav abivahend” all. Häda-
liste varustamine abivahen-
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Abivahendid

“Funktsioonihäire  
kompenseerimiseks mõeldud 
abivahend ei ole lihtsalt üks 
suvaline kaubaartikkel, mille 
inimene ostab ja koju viib.

”

Alla 16-aastastest lastest määrati mullu puue 1937-le
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Ega Tanel tea õigu-
poolest isegi, miks 
ta selleks saatusli-
kuks sõiduks just 
oma kätega kahest 
vanast Ladast kokku 
ehitatud auto valis. 
Perekonna teine, 
uus ja täies korras 
Audi seisis trepis ja 
kui 22-aastane Tanel 
oleks sellesse istu-
nud, oleks ehk prae-
gu paljugi teisiti. 

Ka see Tallinna sõidu mõte 
tuli Tanelile tegelikult ootama-
tult. Hommikul lepiti kokku, et 
sel vana-aastaõhtul ei ole pere 
koos. Vanaema tervis oli keh-
vake, Taneli ema ja õde võtsid 
head-paremat kaasa ja sõitsid 
talle seltsi. Tanel jäi isa ja ven-
naga koju. Oli 31. detsember 
2005. 

“Vana aasta lõpu tähistami-
sest ei tulnud meil sel õhtul 
midagi välja, vanaema tervis 
läks üha halvemaks. Viimaks 
kutsusime kiirabi ja memm 
viidi haiglasse. Saime vaevalt 
ühest ehmatusest toibuda, kui 
helistas abikaasa – Taneliga on 
juhtunud avarii, ta on Musta-
mäe haiglas,” meenutab kuue 
aasta taguseid sündmusi Tane-
li ema Endla Lindmäe. 

Haiglas ootas ees troosti-
tu pilt. Tanelil oli peas pikk 
õmblus, ta oli koomas. Ars-
tid ei andnud mingit lootust. 
Tee peal oli olnud must jää ja 
Tanel oli kaldunud vastassuu-
navööndisse. Üritas küll ritta 
tagasi pöörata, aga enne jõu-
dis vastutulev auto Ladat ram-
mida. Nii rängalt, et autol tulid 
tagumised rattad alt. Ja mis 
kõige hullem, turvavöö tuli 
põranda küljest tükiga lah-
ti ja noormees kukkus autost 

välja. See oligi ise ehitatud 
auto nõrk koht. Väljast läi-
kis auto nagu prillikivi, aga 
seestpoolt ei pidanud vas-
tu. Tanel sai üliränga aju-
trauma. “Suur tänu selle-
le intensiivravi arstile, kes 
meile õnnetusest teatas. 
Politseist tuli telefonikõ-
ne alles 3. jaanuaril. Soovi-
tusega neile teada anda, kui 
poeg sureb,” lausub Taneli 
ema. 

Kooma
Uusaastahommikul teata-

ti Endla Lindmäele haiglast, 
et tema ema on surnud. 
Taneli seis oli, õnneks 
või õnnetuseks, muu-
tusteta. Kaks nädalat 
pärast avariid tegi ta 
korraks silmad lahti, 
justkui püüdes ringi 
vaadata, kuid vajus 
siis taas tardumus-
se. Intensiivravis oli 
noormees kuu aega. 
Õnnetuseks naka-
tus ta seal väga raskes-
ti ravile alluva MRSA 
bakteriga, mis niigi 
tõsist seisundit veelgi 
halvendas. Kuna Tanel ei 
tulnud koomast välja, viidi 
ta teisest kuust üle neuroloo-
giaosakonda. 

Ent sealgi hakati õige pea 
rääkima, et mis teha, koomast 
ta välja ei tule ja voodikohta ei 
saa ju lootusetu haige all lõpu-
tult kinni hoida. Endlat jahma-
tas ühel päeval õe suust kõla-
nud mõte, kas emal on nii hai-
get poega üldse vaja. Mures 
ema ei saanud küsimusest 
arugi. Tema oli elanud oma elu 
teadmises, et lapse vajalikku-
se üle mõtlevad inimesed ikka 
enne lapse loomist. Kuidas siis 
nüüd äkki, kui su laps on kõi-

Meditsiini poolt hüljatud. Taneli tagasitulek
ge suuremas hädas, otsustada, et 
– “katkine asi”, viskame minema! 
Kaks kuud pärast avariid saadeti 
koomas Tanel hooldushaiglasse. 

Ema Endla meenutab seda kui 
üht kõige troostitumat seika Tane-
li pikas haigusloos. “Kõik kor-
raldati haiglate vahel, mina olin 
siis veel nii naiivne, et ei osanud 
ohte aimata. Oli veebruari lõpp, 
läksin pärast tööd Tanelit vaata-

ma ja hooldajad rääkisid mul-
le, et teate, poiss oli siia jõudes 
vesimärg, tal polnud hapniku-
masinat küljes, ta oli sööma-
ta. Oskasin arvata vaid seda, 
mida oma silmaga nägin – 
Tanel oli rahutu. Järgmisel 
päeval sain arstiga kokku 
ja arst ütles: tal on 40 kraa-
di palavikku, mis me nüüd 
teeme, kas hakkame üldse 
ravima või laseme tal min-

na? Et nüüd on tundide küsi-
mus, kui ta sureb.” 

Mahakandmine
“Ehmatasin hingetuks ja mõtle-

sin paaniliselt, mida nüüd öelda. Ja 
ütlesin siis, et mina olen nii usklik 
inimene, et ma ei saa anda teile luba 
tal surra lasta, sest selliste asjade üle 
otsustab jumal. Nii ütlesingi! Ma ei 
häbene tunnistada, et täpselt nii ma 
mõtlengi,” jätkab Endla. 

Kopsupõletikus Tanel viidi Mus-
tamäele tagasi. Seal avastati, et ta 
kopsud olid röga täis – ta oli aspi-
reerimata, trahheostoom oli puhas-
tamata. Lisaks veel külmetus ja roh-
kem polnud kopsupõletiku tekkeks 
vajagi. Mõne päeva pärast naasis 
Tanel Keilasse. Kopsupõletikust oli 
ta pääsenud, kuid MRSA nakkus 
kestis ja ta oli endiselt 39-kraadi-
ses palavikus. Ent Endla oli siis juba 
nii tark, et küsis arsti käest luba olla 
haiglas poja kõrval. “Kaks ja pool 
kuud elasin Keila haiglas. Öösiti 
vahetasin tal higist märgunud rii-
deid, hommikul käisin kärmelt duši 

alt läbi ja tõttasin kooli. Õpetan 
Saue gümnaasiumis ajalugu. And-
sin oma tunnid ära ja jälle haiglasse. 
Kui oleksin kõik ööd-päevad ainult 
Taneli kõrval olnud, oleksin segi läi-
nud. Aga koolitöö on selles mõttes 
hea, et nii kui koolimaja uksest sisse 
astud, unustad kõik muu ära. Pärast 
päevatööd oli ka isa Helmut mõne 
tunni Taneli juures ja luges talle raa-
matuid ette.” 

Aina kehvemaks
Ent ka ema-isa lähedalolek ei too-

nud pööret. Märtsi keskpaigast ala-
tes ei saanud Tanel enam mingisu-
gust ravi, arstid selgitasid, et tema 
vigastused on nii ulatuslikud, et ta ei 
hakka kunagi liikuma, rääkima ega 
mõtlema. Ometi märkasid vane-
mad, et poeg on hakanud liiguta-
ma, justkui püüaks voodis paremat 
asendit leida. 

Uus mure oli, et Tanel kõhnus hir-
muäratavas tempos. Söögiaegadel 
polnud ema haiglas ja tükk aega ei 
saanud ta poja kõhnumise põhjuse 
jälile. Hooldajate sõnul sai poiss igal 
toitmiskorral kolm topsitäit toitu, 
lamavale haigele peaks sellest piisa-
ma, ning õde põhjendas, et kaal lan-
geb, kuna aju ei tööta, mistõttu keha 
ei omasta toitu. Ühel laupäevahom-
mikul jäi aga Endla haiglasse kaue-
maks ja kui söök toodi, pakkus ta, et 
söödab poega ise. “Sain need topsi-
kud ja söötmissüstla enda kätte ja siis 
ma nägin! Püreeks nimetatud toit oli 
porgandiga värvitud vesi. Järgmine 
toit, nn piimatoit, oli piimaga värvi-
tud vesi, ja kolmandas topsis oli siis 
kissell, veidi lillakas vesi. Praktiliselt 
teda hoitigi kuid vee peal, millesse 
oli lisatud paar tilka toiduainet. Talle 
oli määratud surija menüü,” on End-
la siiamaani ahastuses. 

“Nii et küsimus polnud ajutrau-
mas, asi oli selles, et poiss lihtsalt 
suri aegamisi nälga. Kas ta oleks 
üldse nii kaua koomas olnud, kui 
ta oleks normaalset toitu saanud?! 

Ja ilmselt oleksid ka kahjustused sel 
juhul olnud palju väiksemad, kui 
need praegu on.” 

Tagasi kodus
Neli ja pool kuud pärast traagi-

list avariid viisid vanemad poja koju. 
Haiglast nagunii enam vähimatki 
abi ei saadud, õed ei käinud Tanelit 
enam isegi vaatamas. Kas te siis ikka 
veel aru ei saa, et see poiss peabki 
surema, kõneles nende pilk mures 
vanemaid kohates. 

Koju saabudes kaalus 186 senti-
meetri pikkune noormees 35 kilo. 
Teda tuli tõsta nagu vastsündinut, 
käsi pea all toeks. “Meie esime-
ne ülesanne oli ta üles toita,” räägib 
Endla. “Tegin endale kindla päeva-
plaani, millal keeta, hautada, püree-
rida. Hakkasime teda viis korda päe-
vas söötma. Kanapuljong oli see, mis 
Tanelile viimaks elu sisse tõi.” 

Umbes kuu aja pärast panid End-
la ja Helmut tähele, et ikka veel koo-
mas poeg hakkab tasapisi elumärke 
andma. Ta hakkas käsi ja jalgu liigu-
tama ning pead küljelt küljele keera-
ma. Kuivõrd koomas haigega tuleb 
rääkida, luges Endla igal hommikul 
talle ette kõik postkasti tulnud aja-
lehed. Ühel juuli alguse päeval luges 
ema Tanelile parasjagu Postimehest, 
et Õllesummeril ostavad täiskasva-
nud alaealistele alkoholi. “Küsisin 
siis ta käest: “Kas sina ostaksid laste-
le alkoholi?” Ja tema raputab pead! … 
Vaat niimoodi tuli ta koomast välja! 
Pärast kuut kuud ja kolme päeva.” 

Rehabilitatsioon
Täis uut lootust hakkasid vane-

mad teadvusele tulnud pojale taas-
tusravi otsima. Selgus aga, et suvel 
terve Eestimaa puhkab. Neis taastus-
ravihaiglates, kus käis juulis-augustis 
töö, olid järjekorrad viie-kuue kuu 
pikkused. Augusti lõpus sai End-
la Keila haiglaga kokkuleppele, et 
Tanelile tehakse rehabilitatsiooni-
plaan. Kuuel päeval jutti kandis isa 

“Kui keegi sureb 
enne 70. sünnipäeva, on 
kombeks ohata: nii noor, 
oleks võinud veel elada! 
Aga mida teha siis, kui 
inimene ei sure? Kõik 
arstid räägivad: see on 
ainult päevade küsimus, 
mitte midagi pole enam 
mõtet teha, sest ta sureb. 
Aga inimene on noor 
ja tugev, teinud sporti, 
hoidunud suitsust ja 
alkoholist ning peab ka 
vaatamata ravita jätmisele 
vastu. Sellise küsimusega 
on meie pere tegelnud 
nüüd juba kuus aastat. 

Taneli ema 
Endla Lindmäe”
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poja süles, käsi pead hoidmas, 
spetsialistide ette. Plaan sai 
tehtud, aga sellega asi piirduski. 
Komisjon leidis, et Tanel on lii-
ga vilets, et üldse midagi teha. 

Septembri lõpus, üheksa 
kuud pärast traumat ja kolm 
kuud pärast koomast ärkamist 
viisid vanemad Taneli näha 
teda õnnetuse järel ravinud 
neuroloogile. Tohter jäi poisi 
paranemisega rahule ja kirjutas 
talle saatekirja Haapsalu neuro-
loogilise rehabilitatsiooni kes-
kusse. Vastust sealt aga ei tul-
nudki. “Ei julgenud ka nõuda. 
Meid oli ju Keila haiglast väl-
ja saadetud hoiatusega, et ärge 
te arste tülitama hakake! Kiir-
abi ärge kutsuge, kui ta surema 
hakkab. Igal inimesel on õigus 
kodus surra, aga abi ärge enam 
oodake,” tunnistab ema. 

Riiklik tervishoiusüsteem 
oli niisiis Tanelile lõplikult vee 
peale tõmmanud. 

Ellu tagasitulek
Novembris, 11 kuud pärast 

avariid sai Tanel tutvuste kau-
du taastusravile dr Koltsi 
erakliinikusse Pärnus. “Sel-
le poisi saame veel käima!” oli 
Ivo Kolts optimistlik. 

Pärast esimest, väga inten-
siivset, kaheksa kuud kestnud 
ravikuuri suutis Tanel juba 
omal jõul istuli tõusta ning 
paari sõrme abil oma sõprade-
le e-kirju saata. 

Muidugi olid need vaid esi-
mesed saavutused pikal ja vae-
varikkal teekonnal tagasi ellu. 
Tanel on 28-aastane. Ravi kes-
tab, aga nüüdseks on ta juba nii 
kaugel, et suudab saatja käe-
vangus, kuid ise kõndida. Ta 
räägib, kuigi takistusega. Ta on 
läbinud Astangu kutserehabi-
litatsioonikeskuses ajutrauma-
järgse taastuskursuse ja usub, 
et millestki tõeliselt olulisest ta 
läbielatud autoõnnetuse tõttu 
siiski elus loobuma ei pea. 

Ja üks Eesti perekond on saa-
nud tagasi poja ja venna. 

Anne Lill

Mis on inimese taastamise hind?
Kõigel on oma 
hind. Lisaks suurele 
füüsilisele ja vaim-
sele koormusele, 
mida abitus seisus 
pereliikme taasta-
mine mitte ainult 
isale-emale, vaid ka 
pere teistele lastele 
kaasa toob, on see 
üüratult kallis. 

“Paljud kehitavad ka meiega 
rääkides õlgu: mis probleem 
see on, arstiabi eest tasub hai-
gekassa! Aga kas teate, ühest 
hetkest on haigekassa raha-
kott teie jaoks lukus. See juh-
tub siis, kui arstid otsustavad, 
et olete nii haige, et teid pole 
enam mõtet ravida,” räägib 
Taneli ema Endla Lindmäe. 

Lindmäede peres on aas-
taid peetud majapidamisraa-
matuid, kus pere igapäevased 
kulutused kulugruppide kaupa 
kirjas. Neid sirvides on näha, 
kuidas haige põetamine pere 
rahakotti laastab. 

Kui tavaliselt kulus neljaliik-
melisel perel toidule keskmiselt 
150 krooni päevas, siis Tane-
li haiglast saabumise järel 400, 
mõnel päeval isegi 700 krooni. 

“See oli Taneli ülestoitmise 
aeg, ta vajas parimat, kõik pidi 
olema värske, värskelt tehtud, 
sest hoidku, kui kuskilt oleks 
mõni mikroob söögi sisse sat-
tunud, nõrk organism ei suuda 
ju millegagi võidelda. Värskelt 
pressitud mahlad, puuviljad – 
kõik tegime püreeks, läbi son-
di söötsime talle sisse. See oli 
väga suur kulu.” 

Kõik kinni maksta
Teine suur kulu on hooldus-

põetus- ja puhastusvahendid 
ning ravimid. Lamatiste väl-
timiseks vahetati Tanelil esi-
algu mähkmeid 10–12 kor-
da päevas. Soodushinnaga sai 

osta 40 mähet kuus, ülejäänu 
toodi apteegist täishinnaga. 
Mähkmepakk maksis toona 
283 krooni, sellega sai läbi heal 
juhul kolm päeva. 

Tänapäeval on ju kõik hool-
dusvahendid olemas, põie-
kontrollita inimene ei pea 
enam kasutama vana käterä-
tikut. Aga kõik maksab ja pal-
ju. “Hooldusvahendite kulud 
küündisid 4000 kroonini 
kuus, lisaks ravimid, toiduku-
lu oli tublisti üle 10 000 kroo-
ni. Peale selle peab keegi kogu 
aeg kodus tema kõrval ole-
ma. Abikaasa tuligi töölt ära 
ja jäi Tanelit hooldama. Nii et 
kulude kasvu kõrval vähene-
sid paratamatult sissetulekud. 
Siiamaani töötab isa öösiti ja 
on päeval Taneliga.” 

Õnneks maksis Taneli taas-
tusravi Pärnus liikluskindlus-
tus. Ent lisandusid elamisku-
lud, sest Keilast Pärnusse iga 
päev ei sõida. Seejuures kulud 
kahe inimese eest, sest haiget, 
kes ei suuda isegi oma pead 
hoida, ei saada ju ravile üksin-
da. Kõik kaheksa kuud oli 
Tanel Pärnus isaga, kes poega 
riietas, pesi, püreeris talle toi-
tu ja söötis, kandis süles ravi-
le ja tagasi, vahetas mähkmeid. 
“Peale selle minu iganädalased 
bussisõidud Pärnusse ja taga-
si, pikad telefonikõned. Pere 
kuu keskmine väljaminek sel 
perioodil oli 36 000 krooni ehk 
2300 eurot. Praegu on Tanel 

juba tublim, saame hakkama 
ligi 1400 euroga kuus. Meid 
on neli täiskasvanud inimest. 
Aga isegi nüüd läheb Taneli 
peale 75 protsenti pere sisse-
tulekust,” näitab Endla arvutu-
si majapidamisraamatus. 

Pool miljonit krooni
“Tihti arvatakse, et pere-

liikmed on hoolimatud ja lai-
sad, jätavad oma invaliidis-
tunud omaksed ravimata, ei 
viitsi nende nimel pingutada,” 
jätkab Endla Lindmäe. “See ei 
ole päris nii. Saan sellest nüüd 
oma kogemuse põhjal aru – 
paljudel ei ole lihtsalt võima-
lik seda ravi ja hooldust kinni 
maksta. Minul oli see võima-
lus, sest olen õpetaja ja mul on 
stabiilne palk. Sain võtta pan-
gast laenu,” tunnistab Endla. 

“Ja ma võtsin mitu laenu, 
kokku 400 000 krooni. Peale 
selle toetasid meid sugulased, 
Taneli klassikaaslased, Saue 
linn ja minu kolleegid Saue 
gümnaasiumist. Nii et meil oli 
kokku kasutada üle poole mil-
joni krooni pluss minu igakui-
ne palk. Hästi, maksan nüüd 
kuni 2021. aastani võlga pan-
gale tagasi. Aga kui mul poleks 
olnud seda raha välja käia? Ras-
kelt haigele on vaja kõike kohe 
ja kiiresti – ravi, parimat hool-
dust, head toitu, teda ei saa pan-
na ootelehele ootama, et kogu-
me raha, saame rikkamaks, siis 
hakkame temaga tegelema.” PP

Taneli tõstis jalgadele taas-
tusravi, mis kestis 8–10 tun-
di päevas kaheksa kuud jär-
jest. Taneli isa loobus selleks 
perioodiks tööl käimisest, 
et abistada poega kliinikus. 
Vähema tööga poleks imet 
sündinud. Foto: erakogu
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1023 lapsele määrati raske ja 811 lapsele keskmine puue

Tanel Lindmäest ja tema 
perekonna murest 
teadsin pikka aega 

enne, kui hakkasin teda ravi-
ma. Tanel on minu kauaaegse 
kaastöötaja Hannes Tomuski 
õe Endla Lindmäe poeg. Han-
nes Tomusk rääkis kolleegide-
le sageli, kuigi üldsõnaliselt, 
õepojaga juhtunud õnnetusest 
ja raskest seisundist. Peale sii-
ra kaastunde ei olnud aga siis 
kuidagi võimalik aidata. Olin 
veendunud, et Tanelit ravivad 
oma ala tippspetsialistid Põh-
ja-Eesti regionaalhaiglast. 

Ühel päeval tuli kolleeg pal-
vega Tanel üle vaadata ja või-
malusel ravile võtta. Eesti ter-
vishoiusüsteemi lipulaev oli 
tunnistanud ta lootusetuks 
haigeks ja lõpetanud ravi väi-
detavalt pöördumatute kesk-
närvisüsteemi kahjustuste tõt-
tu. Ema olevat poja koju sure-
ma viinud, aga kodus olevat 
Tanel kõigi meditsiinieksper-
tide arvamusi eirates teadvu-
sele tulnud. 

Arstide ravivead
Olukord, mis avanes esi-

mesel koduvisiidil, pani mind 
tõsiselt mõtlema Eesti vabarii-
gi tervishoiusüsteemis paku-
tavate ülikallite teenuste kvali-
teedi üle, mis sageli on olema-
tu. Voodis lamas hirmunud, 
viimase piirini kõhnunud pikk 
noormees, kelle keha ja jäse-
med olid deformeerunud ravi-
vigade ning meditsiiniperso-
nali tegemata jätmiste tõttu. 

Tanelit läbi vaadates ilmnes, 
et kuus kuud kestnud koo-
ma järel ei ole patsiendil sõna 

otseses mõttes ühtegi tervet 
kohta. Jäsemed olid sedavõrd 
deformeerunud, et käelabad 
olid kontaktist küünarvarre 
lihastega tekitanud lamatise-
sarnase nekroosikolde. Kogu 
liikumisaparaat oli jäigastunud 
ja liigesed n-ö tardunud. Pere-
kond oli abitu ja nõutu, nende 
ainsaks päästerõngaks oli too-
na meditsiinilise mõtlemise 
küündimatuse etaloniks sobiv 
rehabilitatsiooniplaan. 

Tagasi ellu
Koduvisiidil otsustasin, et 

võtan noormehe ravile. Kuigi 
ta seisund oli enam kui halb, 
ei näinud ma sellist lootuse-
tust, mida meedikud olid pere-
konnale kuude kaupa sisenda-
nud. If Kindlustuse AS oli nõus 
Taneli statsionaarset taastus-
ravi finantseerima ja peagi saa-
bus Tanel koos isaga Pärnusse. 

Algas raske töö Taneli tervi-
se taastamise nimel, mis vältas 
kuid. Ravi kestis päevas kuus 
või enamgi tundi. Mõne aja 
pärast võis öelda, et meie opti-
mismil oli alust. Tanel paranes 
tema “lootusetut” seisundit 
arvestades lausa jõudsalt. 

Entusiasmi võidelda oma ter-
vise eest lisas ka see, et samal 
ajal viibis meie juures ravil 
Urmas Ott, kellele Tanel mõni-
kord oma saavutusi demonst-
reeris. Hiljem Ott omakorda 
helistas sageli ja uuris humoo-
rikalt: “Dr Kolts – kuidas para-
neb Tanel? Loodetavasti jook-
seb ta juba tõkkeid?!” 

Statsionaarne ravi sai läbi ja 
Tanel oli võimeline naerata-
ma, loogiliselt mõtlema, nal-

Mäletan,	et	läksin	mööda	lõputut	treppi.	See	oli	nii	pikk,	et	ei	ülemist	ega	alumist	
otsa	polnud	näha.	Miski	minus	ütles,	et	pean	üles	minema,	ja	nii	ma	siis	läksin.	

Mõlemal	pool	treppi	oli	pime	kuristik,	kust	kostsid	karjed	ja	nuuksed.	Mul	oli	suur	tung	
sinna	kuristikku	hüpata,	aga	üritasin	siiski	asja	mõistusega	võtta	ja	seda	mitte	teha,	sest	
kui	mind	juba	pandi	seda	treppi	pidi	vantsima,	siis	järelikult	pidin	üles	jõudma.	

Minek	võttis	kohutavalt	aega.	Kõige	imelikum	oli	see,	et	jalad	ei	väsinud,	ise	ka	ei	väsi-
nud,	nälga	ei	tekkinud	ja	polnud	tungi	ka	üht	asutust	külastada,	saate	aru	küll,	millist.	Nii	
ma	käisin	ja	käisin,	ühel	päeval	jõudsin	kuhugi	tuppa,	siis	järgmisel	hetkel	seisin	mingil	
platsil	ja	siis	astus	mu	juurde	üks	mees,	kes	ei	olnud	ei	vana,	ei	noor	ega	keskealine.	Liht-
salt	üks	“asi”,	mille	olemust	on	võimatu	kirjeldada.	

Ta	ütles:	“Sinu	aeg	pole	veel	täis.	Sul	on	kaks	võimalust.	Esiteks	minna	tagasi	ja	paranda-
da	see	viga,	mis	sind	minu	juurde	tõi.	Aga	see	ei	ole	lihtne	ja	nõuab	sinu	täielikku	pühen-
dumist.	Võid	ka	uuesti	minna	maa	peale	juba	täiesti	uue	inimesena.”	

Mõtlesin,	kas	tahangi	tagasi	minna,	sest	olla	oli	väga	hea.	Mõtlesin,	et	miks	küll	inime-
sed	kardavad	surma,	see	on	tegelikult	suurepärane	tunne.	Siis	aga	mõtlesin	vanemate	
peale,	eelkõige	issi	peale,	kuidas	ta	elu	muutub	mõttetuks	teadmisega,	et	on	elanud	oma	
pojast	kauem.	Ühest	filmist	mäletasin,	kuidas	saada	aru,	et	oled	elanud	tühja	ja	mõttetut	
elu.	See	on	siis,	kui	elad	oma	lapsest	kauem.	

Kõige	parem	oli	see,	et	ma	kuulsin	kõike,	mida	mu	ümber	räägiti.	Ainult	ma	ei	saanud	
midagi	teha,	olin	nagu	kala	vee	all,	liiguta	suud	palju	tahad,	keegi	midagi	aru	ei	saa.	Niisiis	
otsustasin	oma	elu	raskeimale	katsumusele	vastu	minna	ja	siia	tagasi	tulla.		Tanel Lindmäe

Kuidas ma koomas olin

Endla Lindmäe arvates ei tohiks inimesi nii kergekäeli-
selt maha kanda, nagu seda Eesti meditsiinis tehakse. 

Meditsiini jaoks lootusetus seisundis patsientidele tuleks 
luua kas või eraldi taastusraviosakond, kuhu nad saak-
sid siirduda kohe pärast aktiivravi lõppu, juba koomas. 
Nagu näiteks asutus, kus sai ravi jääpurikaohver Milana 
Saksamaal. Lisaks oleks vaja luua fond, mis aitab rahasta-
da selliste patsientide ravi, kui haigekassa sellest keeldub. 

Nõustume, et vaid ühe haigla arstide otsuse põhjal  
ei peaks kedagi lõplikult surma mõistma. Näiteks  

oli Taneli uus, erasüsteemis töötav raviarst teisel seisu-
kohal, mis osutuski põhjendatuks. 

Puutepunktide arvates peaks riigil olema kohustus kom-
penseerida tagasiulatuvalt selliste perekondade kulu-

tused, kes on riikliku meditsiini poolt surijaks kuuluta-
tud lähedase oma kulu ja kirjadega ellu tagasi toonud. 

Dr Ivo Kolts:  
meditsiin  
tekitas Tanelile  
pöördumatut kahju

jatama, kasutama arvutit, kir-
jutama e-kirju jne. Tanel suu-
tis juba saatja toel liikuda ja oli 
valmis taas ühiskonda integ-
reeruma. Mitte küll sedavõrd 
tervel kujul kui enne õnnetust, 
aga siiski aktiivse, õpi- ja teo-
tahtelise kodanikuna. 

Vaatamata pingutustele ei 
õnnestunud meil täielikult väl-
ja ravida meditsiinipersona-
li ükskõiksusest ja hoolimatu-
sest tekitatud tervisekahjustu-
si. Näiteks ravivigade tagajärjel  
tekkinud jäsemete deformat-
sioone, sest lühenenud lihased 

olid sidekoestunud ja nende pikkuse 
taastamine nii üla- kui ka alajäsemetel 
ei kandnudki loodetud vilja. See oma-
korda mõjutab edaspidi suurel määral 
Taneli iseseisvat toimetulekut, efektiiv-
set arvutikasutust ja iseseisvat kõndi. 

Riik peaks heastama
Taneli lugu on ere näide kriisiolukor-

rast, millesse on jõudnud Eesti vabarii-
gi tervishoiusüsteem. Noore mehe sei-
sund oleks kordades parem, kui riigi-
haigla töötajad oleksid oma tööd teinud 
professionaalselt ja empaatiatundega. 

Hooletusse jäetud ja väidetavalt sur-
male määratud Taneli ravivigade eest 

peaks aga riik kui haigla omanik võtma 
vastutuse ja meditsiinipersonali teki-
tatud tervisekahjustused hüvitama. 
Antud haigel on ravivigade kindlakste-
gemine lihtne ja selge – neid ei saa ole-
matuks tunnistada isegi Peeter Mardna 
nn ravikvaliteedi komisjon. 

Taneli puhul tahaksin tänada kõi-
ki, kes teda ja tema perekonda lootu-
setus olukorras aitasid: sugulasi ja sõp-
ru, Tanelit ellu tagasi pöörduda aida-
nud meditsiinitöötajaid, If Kindlustust 
kui ravi finantseerijat ja Lions-klubi, kes 
perekonda materiaalselt toetas. 

Ivo Kolts
Tartu ülikooli õppejõud, taastusarst

“Eesti meditsiinisüsteemi puudus 
ongi see, et meil ei ravita mitte 
inimest ega haigust, vaid osuta-
takse isoleeritud meditsiiniteenu-
seid,” armastab öelda erapraksise-
ga tegelev taastusarst, meditsiini-
doktor ja Tartu ülikooli õppejõud 
Ivo Kolts. Foto: Heiko Kruusi 
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Probleem

Eestis saavad omastehooldajad ülinappi 
hooldajatoetust. Kui uurida, miks see on 
 nõnda väike ja kuidas sellega ära elada, 
 vastatakse, et ega see polegi töötasu. Ometi  
ei võimalda seadus hooldajatoetust  
saaval inimesel end töötuna arvele  
võtta – siis loetakse hooldajatoetus 
töötasuks. 

Vastab Eesti Töötukassa  
juhatuse liige PILLE LIImAL

Miks on nii, et seadus ei luba 
hooldajaks vormistatud inimestel 
tööturuteenuseid saada?

Töötukassa on teinud sotsiaalmi-
nisteeriumile ettepaneku muuta töö-
turuteenuste ja -toetuste seadust, et 
ka tööd leida soovivatel hooldajatoe-
tuse saajatel oleks õigus end töötuna 
registreerida. Ja et töötukassal oleks 
võimalik neile abi pakkuda. Kahjuks 
ei ole seda muudatust seaduses seni 
tehtud. 

Paljud linnad-vallad maksavad 
ju seda sümboolses suuruses toe-
tust sõltumata sellest, kas hoolda-
ja on kodune või töötab. Järelikult 
ei ole selle toetuse mõtteks asen-
dada töist sissetulekut, vaid pigem 
aidata lähedastel katta kas või pisi-

kestki osa hooldamisega seotud lisa-
kuludest. 

Meie arvates ei ole põhjendatud 
panna tööealised inimesed sund-
valiku ette: kas paarikümneeurone 
hooldajatoetus või tööotsingud koos 
töötukassa toetuste-teenustega. 

Töötukassa on valmis neid inime-
si tööle aitama! See on ju nii hoolda-
jate kui ka kogu ühiskonna huvides, 
et ka hoolduskohustusega inimesed 
pääseksid tööle ja võiksid saada toe-
tavaid teenuseid alates koolitustest ja 
tööpraktikast ning lõpetades psüh-
holoogilise või muu nõustamisega. 

Kas on midagi, mida saate siiski 
ka hooldajatele pakkuda?

Neile hooldajatele, kes otsivad 
tööd, soovitaksime külastada kodu-
lähedases töötukassas karjääriin-
fotuba, mis on avatud kõigile. Sealt 
leiab teavet töötamis- ja õppimisvõi-
maluste kohta, töötukassa spetsia-
list annab nõu, kust ja kuidas tööd 
otsida, ning aitab kandideerimisdo-
kumente koostada. Kohapeal saab 
kasutada arvutit töö otsimiseks, CV 
vormistamiseks, tööandjaga suhtle-
miseks. 

Saame pakkuda võimalust regist-
reerida end töötukassas tööotsijana. 
Tööotsijal on võimalik kokkulepitud 
aegadel kohtuda töötukassa konsul-
tandiga, kes vahendab talle sobivaid 

tööpakkumisi ja nõustab tööotsin-
gute juures. 

Tööotsijatele pakume võimalust 
osaleda tööotsingu töötoas või töö-
klubis, mida korraldavad töötukas-
sa kohalikud osakonnad. Tavaliselt 
paar-kolm tundi kestvas töötoas tut-
vustatakse tööturu olukorda, töö 
otsimise võimalusi, kandideerimis-
dokumente, räägitakse tööinterv-
juust ja arutatakse muid töötoas ker-
kinud teemasid. 

Tööklubis käivad inimesed koos 
tavaliselt kuni kümme korda. See 
on hea võimalus kogemusi jaga-
da ning juhendajatelt ja teistelt sar-
nases olukorras olevatelt inimestelt 
tuge saada. Tööklubis harjutatakse 
tööle kandideerimist rollimängu või 
videotreeninguna, nõustatakse vali-
kute tegemisel, arendatakse sotsiaal-
seid oskusi, nagu meeskonnatöö, 
suhtlemisoskus, stressiga toimetu-
lek, enesekindlus jne, kohtutakse 
tööandjatega või külastatakse ette-
võtteid jne. 

Kuidas pääseks inimene, kelle 
hooldada on puudega sugulane, 
üldse kodust välja, et tööturu
teenuseid kasutada?

Kui tööotsinguid ja tööleasumist 
takistab hoolduskohustus, siis neile, 
kes on töötuna arvel, saame pakkuda 
hooldusteenuse kulude katmist. 

Kui töötu leiab hooldusteenu-
se osutaja, hüvitab töötukassa talle 
hoolduskulu kogu tööturuteenusel 
osalemise ajal ja vajaduse korral ka 
esimesel kolmel kuul pärast tööle-
asumist. Hüvitise suurus on kuni 16 
eurot päevas (ühe hooldatava koh-
ta) või kuni 352 eurot kuus, kui hool-
dusteenuse kulu sisaldab kohatasu. 
Ja veel – põhjendatud vajadusel, kui 
hooldataval on suuremad erivajadu-
sed, võib töötukassa hooldusteenuse 
kulu hüvitada ka rohkem. 

Kas seda võimalust kasutatakse?
Märtsi lõpu seisuga oli meil töö-

tuna arvel 143 inimest, kes olid enne 
töötukassasse pöördumist saanud 
puudega inimese hooldamise eest 
toetust. Sama hüvitist võivad küsi-
da ka tavaliste alla seitsmeaastaste 
laste vanemad või eakaid hooldavad 
inimesed, kui see on tööle saamise 
takistus. 

Tänavu aasta esimese kolme kuuga 
on töötukassa aidanud hooldustee-
nuse kulusid katta 21 juhul. Enamas-
ti on seda võimalust kasutanud töö-
le naasta soovivad väikelaste vane-
mad lasteaiakoha puudumise tõttu. 
Kuid praegu toetame hooldusku-
lude katmisel ka näiteks Alzheime-
ri tõbe põdeva lähedase hooldajat, 
kes peab oma esimestel töökuudel 
osalema väljaõppel ja töötama see-
tõttu siis, kui päevakeskus, kus tema 
sugulane viibib, pole avatud. Välja-
õpe läbitud, saab ta oma tööaega jäl-
le nii sättida, et see klapiks omavalit-
suse rahastatud päevakeskuse lahti-
oleku aegadega. 

Kuid kolm kuud on väga lühike 
aeg…

Kuigi töötukassa hooldusteenuse 
hüvitise näol on tegemist n-ö ajutise 
lahendusega, annab see hooldusko-
hustusega inimesele siiski võimalu-
se kodust välja pääseda ja vähemalt 
proovida midagi oma elus muuta. 
Koju jäänutel on sageli raske ettegi 
kujutada, et nende elus võiks midagi 
teisiti olla. Julguseks ja enesekindlu-
seks on vaja esimest positiivset koge-
must. 

Meil on siiski ka kogemusi, kus töö-
tukassa ajutise hooldushüvitise lõp-
pemise järel on inimesed olnud suu-
telised hoolduse eest ise oma palgast 
maksma, või on siis selle aja jooksul 
kohalik omavalitsus leidnud võima-
luse lapsehoiu või hoolduse korral-
damiseks. Siis on abist olnud tõesti 
kasu ja selle üle on väga hea meel. 

Probleemiks on muidugi sobiva-
te hooldusvõimaluste vähesus just 
puuetega täiskasvanutele ja eakate-
le. Siin tahame senisest rohkem teha 
koostööd kohalike omavalitsustega, 
et üheskoos pikemaajalisi lahendu-
si leida. 
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Kas omastehooldaja  
on töötaja  
või töötu?

Kui pereliige on jäänud 
koju oma puudega lähedast 
hooldama ning ei pääse selle 
kõrvalt tööl käima, on sageli 
tema ainus sissetulek hool-
dajatoetus. Hooldajatoe-
tust maksavad kohali-
kud omavalitsused ja 
enamasti on see 19 
või 25 eurot kuus. 

Aastaid tagasi oli hoolda-
jatoetuste maksmine riigi 
käes ja siis jäi see 300–
420 krooni vahele sõl-

tuvalt hooldata-
va puude raskusast-

mest. Ka nüüd on oma-
valitsusi, kus makstak-
se toetust pisut roh-

kem. Näiteks Tartu 
linn maksab puu-
dega lapse hool-
dajale isegi kuni 

80 eurot kuus, Pär-
nu 60 eurot. 

Samas on omavalit-
susi, kus näiteks täis-
ealise puudega inime-
se hooldajale ei maks-
ta sentigi, mitmes val-
las on toetus vaid 15 
eurot. 

Kuigi hooldajatoe-
tust võib maksta ka 
naabrinaisele või muidu 
tuttavale, kes käib puu-
dega inimest abistamas, 

on hooldajateks sageli 
emad, kel pole olnud min-

git võimalust oma haige 
või arenguhäirega lapse kõr-

valt tööl käimist jätkata. Sama 
olukord võib tekkida siis, kui 
haigestub või satub õnnetus-
se abikaasa, ema-isa või mõni 

muu sugulane. Olles tööturult 
eemale jäänud, vahel pikka-
deks aastateks, pole aga tööle 
naasmine lihtne. Hooldajatoe-
tust saab Eestis ligi 15 000 ini-
mest, kolmandik neist on töö-
ealised, kes tegelikult võiksid 
ja sageli ka tahaksid tööturule 
naasta. 

Selliste inimeste aitamiseks 
on koostatud riiklik tööhõive-
programm, abistamist regu-
leerib tööturuteenuste ja -toe-
tuste seadus. Tööhõiveprog-
ramm aastateks 2012–2013 
näeb ette ka spetsiaalset abi 
hoolduskohustusega isikutele 
– just neile, kes ei pääse kodust 
välja tööd otsima ega tööle 
seetõttu, et hooldavad puude-
ga sugulast. Ainult et … nen-
de teenuste saamiseks peaksid 
nad olema töötukassas töötu-
na arvel. Kuna nad on aga vor-
mistatud hooldajaks, siis ei saa 
neid arvele võtta. Tiina Kangro
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Järjest rohkem tava
koole leiab end olu
korrast, kus neil tuleb 
leida lahendus eri
vajadustega laste õpeta
miseks. Ent kuidas täp
selt seda teha? Kas heast 
tahtest piisab? Kas uue 
põhikooli ja gümnaa
siumiseaduse toest pii
sab? 

Kas piisab sellest, kui koolis on 
olemas eripedagoog-logopeed? 
Või on võtmetähtsusega psühho-
loog, sotsiaalpedagoog? Kas eripe-
dagoogika on midagi, milleta saab 
hakkama, kui luua seaduseski luba-
tav väikeklass ja teha heast tahtest 
lähtuvat meeskonnatööd, kaasates 
ka lapsevanemaid, kes oma lapsi ju 
kõige paremini tunnevad? 

Just säärase mõttekäikude virvar-
riga võib kokku puutuda, kui uuri-
da tavakoolidest, kuidas neil eriva-
jadustega laste õpetamine sujub. 

Ja ka tulemused on erinevad. 
Mõnel pool on rahul nii lapseva-
nemad kui ka kool ja edusammud 
on samuti ette näidata. Teisal ollak-
se aga ahastuses, sest asi ei tööta. 
Pole oskusi, pole spetsialiste ja ka 
laste probleemid on liiga keeruli-
sed. Ministeerium on visanud koo-
lid vette nagu kassipojad, andnud 
neile päästerõnga asemel pihku 
seaduse, kärpinud veel kord eelar-
veid, kuid jätnud tegemata igasu-
guse koolituse ja HEV-laste tava-
koolidesse integreerimiseks vajali-
ku ettevalmistuse. 

Veel üks strateegia
Ka põhjendus selleks on varnast 

võtta: koolid on ju munitsipaalsed, 
omavalitsused ise vaadaku, mida ja 
kuidas on vaja teha. 

Kuuldavasti hakkab Eesti hari-
dusjuhtidel valmis saama HEV-

hariduse (hariduslike erivajadus-
tega laste hariduse) kontseptsioon. 
Kuni nad seda lõpetavad, piilume 
meie aga huvi pärast pisut ookeani 
taha. Mis seal salata, eestlaste üle-
väärsuskompleks sunnib tihtipeale 
väitma, et viletsamat haridust kui 
USA-s pole kogu maamunal ole-
mas. Kuid siiski – vaatame põgu-
salt, kuidas seal erivajadustega laste 
koolitamisele lähenetakse. 

Olgu algatuseks öeldud, et ka 
USA-s on haridusasjade korralda-
mine kohalike omavalitsuste käes. 
Kuid omavalitsus võib vabalt hõl-
mata ka 5 miljonit inimest. Iga 
omavalitsus kehtestab omad reeg-
lid, kuid kõige aluseks on üleriiklik 
erivajadustega inimeste hariduse 
seadus IDEA (Individuals with Dis-
abilities Education Act), mis kehtib 
praegusel kujul aastast 2004. 

Seadus katab vanust 0–2 aastat, 
kus tegeldakse põhiliselt peredega, 
et kõik erivajadustega lapsed üle 
kogu riigi oleksid avastatud, tead-
vustatud ja abi juurde juhatatud; 
ning vanust 3–21 aastat, kus tegel-
dakse hariduslike tugiteenuste ja 
vajadusel erikoolihariduse pakku-
misega. Seejuures on tähtis märki-
da, et sama seadus paneb kõikidele 
koolidele kohustuse alustada eriva-
jadustega lapse kutsenõustamise ja 
ametialase ettevalmistamisega hil-
jemalt lapse 14-aastaseks saamisest 
alates. 

IDEA üks alustalasid on põhi-
mõte, et iga laps peab saama õppi-
da kõige vähem piiranguid seadvas 
koolikeskkonnas. Kui ta suudab kas 
või käsitöö-, laulu- või võimlemis-
tunnis olla koos tervete-tavaliste 
eakaaslastega, siis seda talle ka või-
maldatakse. Tunniplaan on kokku 
seatud nii, et mõned tunnid on eri-
vajadustega ja tavalastele ühised. 
Täpselt nii palju, kui laps suudab, 
viibib ta koos tervetega, täpselt nii 

palju, kui ta vajab, saab eriharidust. 
Muide, täpipealt sama põhimõtet 

avas Soome koolisüsteemi kohta 
nädal tagasi rahvusraamatukogus 
Eesti Klassiõpetajate Liidu semi-
naril esinenud Soomes töötav Ees-
ti õpetaja Silja Aavik. Tema kirjel-
das samuti olukorda, kus keskmise 
suurusega tavalises põhikoolis, kus 
ta töötab, tegutseb kaks erivajadus-
tega laste klassi, kelle tunniplaa-
ne oskuslikult kombineeritakse, et 
lapsed võimalikult palju integree-
ruksid. 

Toome siinkohal väljavõtteid 
USA osariikide tüüpilistest HEV-
hariduse korraldamise juhenditest. 
Juba väikelapseeas püütakse avas-
tada kõikide piirkonnas elavate las-
te erivajadused. Seda tehakse sea-
duses kirjeldatud protseduuride 
alusel. Kohalikud hariduskorralda-
jad alustavad peredega koostööd, et 
lapsi vajalikul moel arendada, neile 
igakülgselt toeks olla, lapsi ja nende 
peresid kooliks ette valmistada. 

Lapsest lähtudes
Kooliea saabudes hinnatakse iga 

lapse võimeid ja vajadusi. Seda on 
tarvis mõistmaks, milline peab hak-
kama tema jaoks olema koolikesk-
kond. Kohalikud haridusjuhid on 
kohustatud pakkuma igale lapse-
le seda, mida ta spetsialistide hin-
nangul vajab. Raha või muude res-
sursside vähesus ei põhjenda vajali-
kest teenustest keeldumist. On ole-
mas protseduurid, mille abil rahas-
tus tagatakse. Lähtutakse lapse või-
metest, mitte tema takistustest või 
piirangutest. Näiteks kui autistli-
kul lapsel on tuvastatud kuulmis-
taju eripära, ehitatakse kogu tema 
õppeprotsess, olgu või tavaklassis, 
ümber põhiliselt nägemistajule jne. 

Iga lapse jaoks, kes seda vajab, 
kohandatakse õppekeskkonda. 
Kõikides koolides on kõigi laste (ja 

Millise kivi taga on kinni Eesti erihariduse õng?
õpetajate) jaoks pidevalt kohal eripe-
dagoog, vajadusel on võtta abiõpeta-
jad, erivajadustega klassidega kooli-
des muud vajalikud spetsialistid. Kui 
kooli tuleb mõni spetsiifilisema eriva-
jadusega laps, lülitatakse meeskonda 
selle eriala asjatundja. Juhul kui eri-
vajadusega laps osaleb tavaklassi tun-
dides, läbivad tavaõpetajad koolituse 
tema erivajaduste mõistmiseks. 

On see raiskamine?
Edasi. Igal erivajadustega lapsel 

on õigus osaleda klassivälises ja 
huvitegevuses. Kui huvikool 
keelduks erivajadustega last 
vastu võtmast, kaotaks ta lit-
sentsi. 

Erivajadustega lapse 
koolitamise juures 
on väga tähtis lüli 
perekond. Pere-
kondadele paku-
takse igakülgset 
tuge. Kuuldavasti 
pole abi formaal-
ne, seda ei tehta 
“linnukese” pärast, 
vaid selleks, et õpe-
tajatest, perest ja eri-
spetsialistidest moo-
dustuks meeskond. 

Kuid tavakooli ei suruta 
sugugi mitte kõiki lapsi. Kui 
lapse erivajadused on süga-
vamad, soovitab nõusta-
miskomisjon talle erikooli, kõige ras-
kematele lastele isegi internaatkooli. 
Kõik otsustamise protseduurid on 
seaduses reglementeeritud. Kui vane-
mad ei jää kodukoha nõustamisko-
misjoni otsusega rahule, on neil õigus 
paluda kordushindamist sõltumatult 
komisjonilt. See kutsutakse kokku 
viie päevaga. 

Meile tundub see kõik üsna luksus-
lik. Milleks erivajadustega laste peale 
nii palju raisata? Keskendume parem 
andekatele. Küllap on näited külluse-

ühiskondadest. Ent ka USA ja Soo-
me on läbinud majanduskriisi. Silja 
Aavik tõi Eesti õpetajatele esinedes 
näite, et kui vähendati kooli eelarvet, 
siis hakati tegema paljundusi kahe-
le paberi poolele, loobuti osast töö-
vihikutest tavavihikute kasuks, võe-
ti vähemaks telefoniliine. Mitte keegi 
ei teinud ettepanekut vähendada abi-
õpetajate või tugispetsialistide arvu. 

Miks nad siis ikkagi seda kõike 
teevad? Vähemalt ameeriklased ju 

oskavad 
vägagi raha lugeda. 
Äkki peaks siinkohal 
järele mõtlema? Aru-
saadavalt ei suudaks sadakon-
na elanikuga Nõva või Piirissaa-
re vald midagi säärast pakkuda. Kuid 
äkki on veel mingeid lahendusi? 

Järgmises numbris uurime, mida 
on Eesti haridusjuhid kirjutanud 
meie uude HEV-strateegiasse. 

Tiina Kangro
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Kui seadusmuudatus 
jõustub, ei pea eest-
kostjad enam eestkos-

tetava igapäevaseks ülalpida-
miseks tehtud kulutusi aruan-
des ükshaaval välja tooma ega 
tõendama, vaid piisab sellest, 
kui nad näitavad iga-aastases 
aruandes ära, kui suur summa 
on igakuiselt kulunud eestkos-
tetava igapäevaseks ülalpida-
miseks. Samas tunnistavad ka 
seaduse muutjad, et see, mida 
hakatakse igapäevaseks ülalpi-
damiseks tehtavate kulutuste 
all täpselt silmas pidama, jääb 
kohtupraktika sisustada. Iga-
tahes on päris selge, et elamis-
kulud ei ole alati piiratud 244-
eurose töövõimetuspensioni-
ga, sest igapäevakulutused sõl-
tuvad pere elatustasemest ja 
ka teovõimetul inimesel võib 
olla muid sissetulekuid, näiteks 
vanemate makstav elatis jne. 

Kohtul on muidugi õigus 
huvi tunda, kas eestkostetava 
igapäevasteks vajadusteks teh-
tud ja aruandes näidatud kulu-
tuste maht ning tema tegelik 
seisund on kooskõlas. Ehk siis 

kas teda koheldakse pere-
konnas õigla-

selt. Just selleks annab seaduse 
uus sõnastus kohtutele ka õigu-
se küsida eestkostjatelt vajadu-
se korral lisaselgitusi. Paljud 
väiksed asjad saab korda ajada 
suheldes ning kõike polegi vaja 
alati vormistada bürokraatli-
kult, selgitatakse seadusmuu-
datuse seletuskirjas. 

Suuremate, igapäevakulu-
tuste raame ületavate kulutus-
te asjus jääb aga eestkostjatele 
alles aruandekohustus. Näiteks 
kui eestkostetav pärib vara või 
saab mõne hinnalise kingituse. 
Või ka, kui tema hoiuarvele on 
aja jooksul kogunenud suurem 
summa ja see ühel hetkel kasu-
tusele võetakse. Sellisel juhul 
tuleb kohtule esitada tõendus-
materjal selle kohta, et eestkos-
tetava vara või raha on kasuta-
tud tema jaoks ja tema huvides. 
Olgu see siis mõni tema jaoks 
ostetav erivahend, tema oman-
duses oleva vara korrashoid 
vms. Tiina Kangro
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Seadusmuudatus vabastab  
pered tšekkide esitamisest

Seadus

Puuetega noorte vanemate ja Puutepunkti(de) algatatud võitlus on läinud asja 
ette. Toompeal on töös perekonnaseaduse muutmine, mille tulemusena langeb 
peredel edaspidi ära kohustus koguda ja esitada oma eestkostetava sugulase 
rahast tehtud kulutuste kohta kohtule tšekke ja pikki aruandeid. 

Praegu	käib	perekonnaseaduse	§	194	
sõnastuse	muutmine.	Alla	joonitud	

kohad	lisatakse	senisele	tekstile.	Kuni	muudatu-
se	jõustumiseni	kehtib	senine	seadus	ja	sellest	
lähtuvalt	ka	kõik	senised	protseduurid.	

§ 194 Eestkostja aruandekohustus
(1) Kohus	võib	igal	ajal	nõuda	eestkostjalt	infor-
matsiooni	tema	ülesannete	täitmise	kohta.	
(2) Eestkostetava	vara	valitsemise	ja	eestkostja	
muude	ülesannete	täitmise	kohta	esitab	eest-
kostja	kohtule	iga-aastase	kirjaliku	aruande.	
Aruandes	tuuakse	eraldi	välja	tehtud	kulutused	
ning	lisatakse	neid	tõendavad	dokumendid.	
Igapäevaseks	ülalpidamiseks	tehtud	kulutuste	
kohta	näidatakse	aruandes	ära	igas	kuus	kesk-
miselt	kuluva	summa	suurus	ja	neid	tõendavaid	
dokumente	ei	lisata.	
(3) Kohus	peab	aruannet	sisuliselt	kontrollima,	
hindama	tehtud	kulutuste	põhjendatust	ning	
nõudma	vajaduse	korral	selgitusi	või	aruande	
parandamist	ja	täiendamist.	
(4) Eestkostja	kirjalikke	aruandeid	säilitatakse	
kohtus.	

Perekonnaseadust muudetakse

Aprilli keskel hakka-
sid Tartus hambaravile 
 pääsema esimesed vaimu-
puudega täiskasvanud, 
kes vajavad selleks jälgi-
tud üldnarkoosi. Uuri-
sime ülikooli stomato-
loogiakliiniku juhata-
jalt Taavo Seedrelt, kas 
huvilisi jagub.

Esimest korda Eesti ajaloos tekkis 
siis niisugune ravivõimalus. Hamba-
ravi eest tuleb ka puuetega inimes-
tel, nagu kõigil täiskasvanutel Eestis, 
ise maksta, kuid vähemalt narkoosi 
kulud kompenseerib riik – sel aastal 
50 inimesele.

Taavo Seedre vastab, et seni on 
registreerunud 13 patsienti. “Esime-
ne neist on juba ravil käinud. Arve 
tuli üle 200 euro. Kui inimestel on 
hambad aastaid või ka aastakümneid 
ravimata olnud, siis vähemaga ei pää-
se. Parandamisele läheb ehk kuus-
seitse hammast,” räägib Seedre. 

Ka vabu opisaali aegu pole ülearu, 
suvi jääb vahele, ja seega ulatub järje-
kord otsaga juba septembrisse. Nar-
koosiraha jaguks veel 37 inimesele. 

Ent Seedrel on tekkinud hoopis 
uus mure. 

Kelle jaoks?
Kliinikusse toodi kurttumm mees, 

kes keeldus suud lahti tegemast. 
Tema saatja sõnul vajavad aga mehe 
hambad hädasti tohterdamist, nüüd 
tuldigi narkoosis ravi küsima. 

Ent kas kliinik tohib ta vastu võtta? 
Poolteist aastat, mil nii riigikogus kui 
ka mujal tähtsaid koosolekuid pee-
ti, oli alati juttu sellest, et vaimupuu-
dega inimesed on vaid üks narkoo-
sis ravi sihtgrupp. Et suud lahti hoi-
da ei suuda, küll teistel põhjustel, ka 
multiskleroosi, Parkinsoni tõve jms 

põdejad. Ka nendel hambad ravima-
tusest tihti mädanevad. 

Kuid millegipärast on nüüd, kus 
tasuta narkoos juba tegelikkuses 
kõneks, hakatud kasutama väljen-
dit “vaimupuuetega inimeste ham-
baravi”. 

Uurisime asja sotsiaalministeeriu-
mist. “Hetkel on see võimalus ette 
nähtud tõesti vaid sügava vaimu-
puudega täiskasvanutele. See ei laie-
ne täna neuroloogilise diagnoosiga 
ega ka sügava liitpuudega täiskasva-
nutele,” vastas meile ministeeriumi 
tervishoiuosakonna peaspetsialist 
Inna Vabamäe. 

Miks nii?
Selles lühikeses vastuses on aga 

korraga koguni kaks halba uudist. 
Peale muude diagnooside väljajät-
mise on ministeerium seega tõm-
manud joone vahele ka ravi vajava-
tele vaimupuudega inimestele. Ega 
raske ja sügava vaimupuude erine-
vus ole ju kahjuks selline, et selle jär-
gi saaks suu lahtihoidmist määratle-
da. Millest küll selline otsus? 

Osakonnajuhataja Heli Paluste sel-
gitab, et ministeerium lihtsalt alustas 
probleemi lahendamist sellest otsast: 
“Praegu on reaalne valmisolek tee-
nuse osutamiseks vaid ühes haiglas 
ja soovisime enne asja seadustes-
se kirjutamist testida n-ö pilootpe-
rioodil ka tegelikku kasutamist. Ka 
on raha hulk piiratud, kuna praegu 
veel ei ole seadusest tulenevalt üld-
se kohustust sellist ravi riigieelarvest 
rahastada.” 

Ta lisab, et kuna polnud ka teada, 
kui paljud üldse sellist ravi vajavad, 
planeeriti teenuse esialgsed mahud 
koostöös Eesti Puuetega Inimeste 
Kojaga. 

“Ka hambaarstid ise, eelnevalt 
konsulteerinud ja arutanud kojaga, 
avaldasid arvamust võimalike esialg-
sete mahtude kohta,” täiendab ta. 

Taavo Seedre, kuigi teemaga kõi-
ge otsesemalt seotud tohter, pole sel-
lest kõigest midagi kuulnud. Tal jääb 
üle vaid käsi laiutada. Ja püüda välja 
mõelda, kuidas siiski katkiste ham-
mastega puudega inimesi natukene-
gi aidata. Tiina Kangro

	Infot	leiab	www.kliinikum.ee	(vasak-	
	poolses	menüüs	“Lastestomatoloogia		

	 osakond”).	
	Konsultatsioon	ja	registreerida	saab	ka	
	telefonil	731	9100.
	Tasuta	narkoosi	võimalust	veel	jagub,		
	hambaravi	eest	tuleb	aga	täisealistel,		

	 hoolimata	puudest,	maksta	ise.	

Üldnarkoosis hambaravi

Ettekirjutused 
nagu teiselt 
planeedilt

27-aastase raske vaimupuudega naise hambad, mis ootavad paranda-
mist. Nüüd selgub, et temal sellele ravile endiselt õigust polegi. 

Foto: erakogu
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Seadus

2011. aastal määrati 1325 puuet rohkem kui 2010. aastal

Puutepunktidele kirju-
tas keskealine naine, kes 
on oma sügava vaimupuu-
dega venna eestkostja 
olnud sestsaati, kui isa 
ja seejärel ka ema surid. 
Päranduseks jäi vanema-
test maja, mis nüüd on 
õe ja venna kaasomandis 
olev vara. Siin ongi tema 
murekiri. 

Venna puue sai alguse sünnitrau-
mast. Füüsiline tervis on tal hea, 
kuid vaimselt on ta siiani nagu paari-
aastane laps. Mängib autodega, vaa-
tab lastesaateid ja lasteraamatuid, ta 
ei tea midagi sellest, kust tuleb raha 
või mis teid pidi jõuab poodi piim. 
Kapist ta toitu ise kätte ei saa, ei saa 
hakkama ka enda pesemisega, teda 
tuleb riidesse panna. Kogu mu elu 
on vend olnud meie pere liige ja nii 
ka nüüd, kus mu peresse kuulub abi-
kaasa ja meie kaks last. 

Elame väikeasulas, meie vanema-
te ehitatud eramus. Saame kõige-
ga kenasti hakkama, aastaid oleme 
pannud venna pensioni tema panga-
kontole, sest suudame praegu mehe-
ga nii palju teenida, et kogu pere elab 
ära. Vahel harva oleme võtnud ven-
na arvelt raha mõne suurema välja-
mineku tarvis. 

Kelle oma? 
Maja on aga vana, vajab hädas-

ti remonti. Oleks vaja ka juurdeehi-
tist, sest praegu jagab 12-aastane 
poeg tuba oma vaimupuudega onu-
ga. Nad saavad hästi läbi, aga murde-
ikka jõudnud poiss vajaks siiski juba 
omaette tuba. Ja loomulikult oleks 
ka vennal mugavam olla eraldi toas. 
Kuna pool majast kuulub aga eest-
kostetavale, ei saanud me pangast 
laenu, sest selline kinnisvara ei sobi-
nud tagatiseks. 

Aastaid tagasi planeerisime venna 
pensioniraha koguda, et ehitada sel-
lega välja väikse ärklitoa. Uue eest-
kostjate järelevalve korra tõttu ei ole 
meil aga võimalik kogunenud raha 
enam sel otstarbel kasutada. Kuna 
elame majas viiekesi, tohib vend sea-
duse järgi finantseerida vaid oma osa 
ehk siis viiendikku remondist. 

Ja mitte miski ju ei tõesta, et kõik 
need varasemad aastad, ka need, kus 
pensioni maksti postkontoris sulara-
hana kätte, oleme oma perega minu 
venda üleval pidanud oma raha eest. 

Ma ei ole eriti kurtja inimene. Aga 
kui varem tundsin, et venna enda 
peres hoidmine ja tema eest hoolit-
semine on õige ja vaatamata raskus-
tele peabki see nii olema, siis viima-
sel ajal olen hakanud kahtlema. Ma 
ei tohi temasse enam suhtuda kui 
ühte meie pere võrdsesse liikmesse 
ja pean igal sammul tõestama, et ma 
ei taha tema abitust ära kasutada. 

Mul on peast läbi käinud mõte, et 
ehk ei peakski järgmisel korral eest-
kostet enam pikendama. Perekonna-
seaduse järgi mul pole ju venna ülal-
pidamise, hooldamise ega eestkos-
te kohustust. Aga süda valutab ... ka 
vanemad ju lootsid nii. 

Ja tegelikult, võta või jäta, olen ma 
seadusjärgses lõksus. Kui loobuksin 
eestkostest ja “annaksin” venna riigi-
le hooldada, peaksin ma temalt väl-
ja ostma poole oma perekonna elu-
asemest. Riik võtaks siis selle raha, 
et teda hooldekodus ülal pidada. Ent 
millega ma selle välja ostan – laenu 
ma ju pangast ei saa. 

Minu meelest lõhub uus perekon-
naseadus perekonda. Me ei korral-
da ju oma pere rahaasju ja väljami-
nekuid selle järgi, kes kui palju sis-
se toob. Olen lõputult tänulik oma 
hoolivale ja kannatlikule mehele ja 
mõistvatele lastele, kelleta ma poleks 
saanud olla kõik need aastad venna 

eestkostja ja hooldaja. Aga kui see 
uus seadus nüüd lisapingeid toob, 
võib-olla nad ühel päeval enam ei 
jaksa hoolida ja mõista? 

 
Kuidas edasi?

Venna eestkostjana tunnen end 
nüüd nagu töötaja, kelle tööandjaks 
on riik ja ülesandeks subjekti ja tema 
vara eest vastutamine. Pean andma 
aru ja tõestama, et pole eksinud. Aga 
kuhu jääb siis palk, koolitused, tun-
nustus, mis töö juurde kuuluvad? Ja 
tööandjale saaksin esitada avalduse 
töölt lahkumiseks, kui lepingu tin-
gimused mulle ei sobi. Ning siis veel 
kogu see suhtlemine kohtuga. Seal 
peaks igal eestkostjal olema “oma 
inimene”, kes on konkreetse perega 
rohkem kursis. Eestkostet määrates 
ju käis kohtunik kodus, uuris põhjali-
kult elamistingimusi ja vaatas inimes-
tele näkku. Miks ei võiks siis seesama 
inimene teha edaspidi meid puudu-
tavaid otsuseid? Pangas ja kindlustu-
ses meil ju on oma haldur. 

Loodan väga, et teemaga jõutakse 
edaspidi ka sinnani, et seadusmuu-
datused laieneksid ka mulle, kes ma 
olen eestkostetava õde, mitte ema. 

Õde (40)
oma 44-aastase venna eestkostja

P. S. Pärast juristide kommentaari-
dega tutvumist olen šokis ja palun 
anonüümsust. Tunnen, et mind on 
alandatud. Toimetusele on minu 
isik teada. 

Ühisvara ja kaasomand:  
aga kui teiseks osapooleks 
on eestkostetav?

Jurist: eestkostetava vara 
ei ole perekonna oma

Tõsi on see, et kirjas lahatud muredega 
hakkavad kokku puutuma järjest roh-
kemad pered. Varem elasid nii rasked 

invaliidid enamasti hooldekodus, neil polnud 
sugulasi ega vara. Ka eluase polnud varem ilm-
tingimata eraomandis. Uurisime, kuidas kirjel-
datud olukorras käituda. Kas midagi seaduses 
vajab veel muutmist? 

“Kirjas tõstatatud probleem on põhili-
selt emotsionaalne. Varasuhetest arusaamine 
on meie ühiskonnas veel õbluke, sageli kipu-
vad perekonnad vaatlema teovõimetut sugu-
last kui “asja”, kelle eest hoolitsemisel võetak-
se küll vastutus, kuid kelle vara ja raha, olgugi 
enamasti napp, ei kuulukski justkui talle, vaid 
kogu perekonnale. Ka kirja saatnud õde peaks 
mõistma, et pool maja on ju venna oma. Vane-
matelt on see vara jäänud neile kahepeale, täp-
selt pooleks. Ometi elab majas viis inimest, 
seega ilmselt kasutab õe perekond ka osaliselt 
venna vara. Kes pinda rohkem kasutab, peaks 
ju tegelikult maksma teisele poolele üüri. Ka 
ei saa seda vaadelda nii, et venna rahast tohib 
hooldada vaid viiendikku majast – talle kuu-
lub ju pool,” rääkis Puutepunkte konsulteerinud  
jurist. 

Tema sõnul on probleem suuresti selles, et 
kui üks kaasomanik on samal ajal teise kaas-
omaniku eestkostja, siis on olukorda sisse kirju-
tatud huvide konflikt. “Eestkostja võib muidugi 
mõelda, et ta teeb ju oma venna jaoks kõik pari-
mal moel – aga samas ta tahaks kogu seda maja 
kasutada oma äranägemise järgi. Kuid eestkost-
ja määrataksegi ju selleks, et seista hea eestkos-
tetava vara ja huvide eest.” 

Ta tõi näite, kus kolm last, kellest üks oli 
Downi sündroomiga, said vanematelt päran-
duseks elamispinna. Nad hindasid selle ühise 
kasutamise riske ja otsustasid selle maha müüa 
ning osta puudega õele tema osa eest eraldi 
väiksema korteri, mis sätiks tema vara eraldi ja 
muuhulgas tagaks tema toimetuleku ka siis, kui 
õde-venda näiteks poleks. “See on üks headest 
lahendustest,” viitas jurist. 

Üks riske ongi see, et teoreetiliselt võib ühis-
vara korral tulla kõne alla ka eestkostetava vara 
müük omavalitsuse algatusel, kui näiteks kuna-
gi tulevikus ei suuda õe pere enam venna eest 
hoolitseda ja on vaja katta tema elamiskulu-
sid hooldekodus vms. Ilmselt suudab õde sel-
list olukorda siiski vältida, aga see kõik nõuabki 
asjade juriidikast arusaamist. PP

Harju maakohtu kohtunik Sirje Õunpuu:
Väide,	mille	kohaselt	maja	ei	sobi	laenu	tagatiseks,	ei	vasta	
tõele.	Juriidiliselt	kindlasti	sobib,	kui	selleks	on	kohtu	nõus-

olek.	Kui	maja	kuulub	kahele	omanikule,	siis	selle	renoveerimiseks	
peab	olema	mõlema	omaniku	nõusolek.	Venna	nõusolekut	asen-
dab	siin	kohtu	nõusolek,	või	siis	kohtu	poolt	maja	renoveerimiste-
hinguteks	määratud	erieestkostja	nõusolek.	

Ükski	seadus	ei	keela	kasutada	eestkostetava	arvele	pensionist	
laekunud	raha	talle	kuuluva	elamu	(1/2)	remondiks.	Samas	ei	ole	
kirja	autor	ka	siiani	midagi	valesti	teinud.	Miks	peaks	muretsema	
selle	pärast,	kuidas	tõendada,	kust	raha	arvele	on	tulnud?	Kui	ei	
ole	kinget	või	pärandust,	siis	jääbki	üle	vaid	pensioni	laekumine.	Ja	
suurepärane,	kui	pere	on	pensioni	kõrvalt	suutnud	koguda	raha	ka	
eestkostetavale	kuuluva	eluaseme	remontimiseks.	

Tegelikkuses	kohtunik	lõpuks	annabki	vajalikud	nõusolekud,	kui	
neid	kohtult	küsitakse.	Hirmul	on	lihtsalt	suured	silmad	ja	inimesed	
oletavad	täiesti	valesti,	neil	puuduvad	juriidilised	teadmised	ja	tead-
matus	tekitab	hirmu.	Kõik	on	tegelikult	lahendatav.	Samas	ei	saa	ma	
lubada,	et	kohus	hakkab	kõikidele	õigusabi	jagama.	See	ei	ole	koh-
tu	ülesanne	ega	kooskõlas	õigusmõistmise	põhimõtetega.	

Kohtuniku kommentaar

Ent mõtisklegem edasi. Kui õde peaks maks-
ma vennale üüri, kuid samas ta hooldab 
sügava puudega venda ööpäev läbi – toidab, 
riietab, peseb, kasib ja abistab teda –, siis kas 
vend ei peaks maksma õele selle eest palka? 
Õel pole ju isegi perekonnaseaduse järgi 
kohustust oma venda hooldada (nagu on 
vanematel ja lastel). Kuid piisavaid sotsiaal-
teenuseid ei saa vend kuskilt. 

Või peaks õde asutama hooldusteenuseid 
osutava firma ja esitama kohtule aktseptee-
rimiseks firma hooldusteenuste eest esi-
tatud arved? Ja siis jääks vend võlgu ning 
 aastakümnetega maksaks õele oma kinnis-
varaga? 

Kuhu me välja jõuame? Otsime selgitusi 
järgmises numbris. 
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tajalt, sealhulgas hinnang ravi põhjendatuse kohta koos alternatiivsete 
ravivõimalustega. 

Juurde tuleb lisada ka Eesti haigekassa või muu asjakohase institut-
siooni (kohalik omavalitsus vms) kirjalik otsus temapoolsest toetusest 
äraütlemise kohta. 
Kui esindad organisatsiooni: 

Taotlus tuleb esitada koos eelarvega. 

Vormid leiad Lastefondi kodulehelt www.lastefond.ee menüüpunkti 
alt “Abivajajale”.

Tasub teada!
n Fond ei maksa tavaliselt raha otse abivaja-
jale, vaid tasub taotleja eest ravimite, medit-
siiniteenuste vms arved. 
n Veendu enne taotluse esitamist, et see vas-
tab kindlasti eelpool toodud nõuetele. 
n Lisaks palume arvestada, et avatud heate-
gevusorganisatsioonina peame andma aru 
üldsusele ja selle jaoks kajastame kõiki abista-
misi koos pildimaterjalidega ka oma kodu-
lehel. Selleks kogume eraisikutelt tagasisidet 
abistatavate tervise ja käekäigu kohta kor-
ra kvartalis, organisatsioonidelt igal kuul või 
vastavalt kokkulepetele. 

Puutepunktide aprillinumber valmis lugejate-kaasamõtlejate toel
Kallid lugejad, see ajakiri on val-
minud ja postkastidesse jõud-
nud järgmiste inimeste toel: Ast-

rid Paulus, Vaike Vares, Margit Pajuri, Helen 
Teigar, Maria Sults, Aire Orula, Ester Peter-
son, Marina Kogerma, Eliis Areng, Elo Lem-
ber, Silvi Jänes, Mare Oja, Eha Trantmann, 
Eva Lehepuu, Külli Saarits, Carmen Raud-
sepp, Alic Aaso, Rika Joala, Krista Ein, Inge 
Vatsa, Vitali Madison, Ksenia Haavistu, Aili 
Graps-Grafs, Kristel Krischka, Ave Taal, 
Annika Raig, Raili Veskilt, Kadi Ojaksu, Tais-
sa Saat, Reet Jepisova, Tiina Salus, Ere Tött ja 
Hannes Ritson. Õla on alla pannud ka riigiko-

guliige Helmen Kütt, Perearst Mall Lepiksoo 
OÜ ja aktiviseerimiskeskus Ave. Annetustest 
kogunes seekord 689 eurot, mis on peaaegu 
viiendik ajakirja kuludest. 

Kirjastamist toetavad jätkuvalt “Puutepunk-
ti” telesaate tootja OÜ Haridusmeedia ning 
toimetuse liikmed Tiina Kangro, Anne Lill ja 
Kaidor Kahar. Osaliselt rahastab Puutepunkte 
Euroopa Sotsiaalfond. Eelmist, käesolevat ja 
kahte järgmist ajakirjanumbrit kaasrahastab 
Hasartmängumaksu Nõukogu. 

Väga suur tänu kõikidele toetajatele! Loo-
dame, et suudame hoida ajakirja elus seni, kui 
leiame väljaandele püsirahastaja. 

Ajakirja	väljaandmist	toetab	ka


